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Tallinna Betaania kogudus

ÜLLATUSENA

AVASTASIN, ET

MINU IDENTITEEDI

LAHUTAMATUD OSAD

on nii 1920ndaTe

REVOLUTSIOONILISTE

MOTIIVIDEGA

VENEKEELSED HÜMNID

KUI KA TIMO LIGE

ÜLISTUS-POP.

rikkuse. Kahe tuhande aastaga pole
selles midagi muutunud.

Eelmisel talvel oli mul au kõnelda

Vabadussõja relvarahu aastapäeva üri-

tusel. Meenutasin kõnes koolipoisse,
kes olid valmis iseseisva ja õiglase Eesti

nimel oma elu kaalule panema. Ehk-

ki mul pole esivanemaid, kes oleksid

1918. aastal Eestis elanud, näen neid

poisse kui oma kangelasi, sest nad

võitlesid selle eest, et täna eksisteeriks

riik, milles ka mina saan vabalt mõelda

ja oma õnne sepitseda. Kui juba eba-

täiuslike inimeste poolt kokku lepitud
maised vabadused suudavad ühenda-

da Eestis elavaid rahvaid, siis kui palju
enamat suudab Jeesuse laitmatu ohverUmbes aasta tagasi toimus Kiviõlis

tema toodud hingevabadus!
Umbes aasta tagasi toimus Kiviõlis

suur jumalateenistus, kuhu tulid kokku

pastorid üle Eesti. Mäletan, kuidas üks

vene rahvusest vend tunnistas armas-

tusest, mida ta koges Olevistes 1970.

aastate ärkamise käigus. „Vaatamata

kõigile kannatustele, mida me olime

okupatsiooni jooksul neile tekitanud,”
ütles ta, „võtsid eesti vennad ja õed

meid oma koguduses vastu. Nad lasid

meil oma kirikus magada, toitsid meid

ja hoolitsesid meie eest...”

Jeesuse jüngrite seas olid juudi va-

badusvõitleja Siimon Selootes ja Roo-

ma maksukoguja Matteus. Kristus

suutis ühendada inimesi, kes teoorias

pidid olema vihavaenlased. See annab

meile arusaamise, et Jumal on üle kõi-

gist (ajaloolistest) konfliktidest ja suu-

dab eemaldada ka igavestena paistvad
lõhed. Kiviõlis tunnistanud vend koges
Jumala ligiolu, kuna Olevistes leidus

inimesi, kes nägid end eelkõige krist-

lastena. Usun, et tänu nende palvetele
on ka eesti rahvas täna vaba.

Iseseisvuspäeval võime meenutada

nende eeskuju. Küsida endalt, mida

saame teha täna, et meie ligimesed
– ükskõik mis rahvusest – tunneksid

end täisväärtuslike Eesti kodanike ja
Jumala pere liikmetena? Küsida, kas

saame korrata tolle targa poisi sõnu:

„Mul pole vahet, mis värvi sa oled või

mis keelt sa räägid. Tähtis on vaid see,

et oled minu
...

vend.” Q

a pole kunagi kogenud kiusamist oma

rahvuse tõttu.Mäletan vaid üht juhtu-
mit, mis lõppes siiski õnnelikult. See

oli teises klassis. Riideid vahetades

panin tähele, et paralleelklassi poisid
on leidnud kellegi telefoni. Palusin, et

nad viiksid mobiili koolitädile – sealt

saaks omanik selle kätte. Vastusena

kõlas roppuste jada, mida ilustas üks

venelast tähistav poeetiline üte.

Poisse oli palju ning mina olin üksi,

seega olin sunnitud taanduma ja abi-

väge otsima. Peagi olin tagasi, kaks

tugevamat klassivenda kaasas. Nad

seletasid rahulikul toonil, et nende

sõpradega nii ei räägita. Telefon sai

koolitädi juurde viidud. Pärast seda

intsidenti ütles üks neist poistest (kes
oli muide ise mustanahaline eestlane):
„Pole vahet, mis värvi sa oled või mis

keelt sa räägid. Tähtis on vaid see, et

oled minu sõber.” See oli minu jaoks
oluline sõnum, mis ei lähe ilmseltku-

nagi meelest ära.

Kasvasin üles venekeelses Betaania

koguduses. Kuna käisin alates esime-

sest klassist eesti koolis, oli kogudus
ainus koht, kus vene inimestegakokku

puutusin. Nii jäi aga piiratuks suhtlus

eestlastestkristlastega, mistõttu tund-

m sin tugevat dissonantsi kahe kogukon-
na vahel. Mingil perioodil ilmselt läbi-

sin ka kerge identiteedikriisi. Oli vaja
leida vastuseid paljudele küsimustele:

Kes ma olen? Kas määratleda end eest-

lasena või jääda oma slaavi juurte juur-
de? Kuidas ühendada vene kristlust ja
eesti sõpruskonda?

Tartu ülikooli astumise järel hakka-

sin liikuma kahe koguduse vahel: ühelt

poolt traditsiooniline Betaania, teiselt

poolt energiline ja nooruslik 3D. Ülla-

tusena avastasin, et minu identiteedi

lahutamatud osad on nii 1920ndate

revolutsiooniliste motiividega ve-

nekeelsed hümnid kui ka Timo Lige
ülistus-pop. Seal, kus ühiskond nõu-

dis vaimu lahterdamist, pakkus kirik

mitmekesisust ja aktsepteerimist.
Ajal, mil raadiot kuulates võib tun-

duda, et päev otsa lastakse ühte ja
sama lugu, ja ajalehtede arvamuslood

näivad mantra kordamisena, leiame

julgustust nelipühapäeva loost Piiblis.

Seal kuulsid kõik Jumalasuurtest asja-
dest omaenda keeles. Püha Vaim näitas

selgelt, et Kristuse sõnum ei nõua ini-

meste tasalülitamist – vastupidi, see

kõnetab igaühte seal, kus ta parajasti
on, säilitades eri keelte ja kultuuride

Mikael Reihhelgauz

ÜHISKOND

Tähtis on vaid see,

et oled minu sõber

Mikael (paremal) koos

oma sõbraga Tallinna

Reaalkooli traditsioonilise

lõpukellaürituse ajal Eesti

Vabaõhumuuseumis. Foto:

erakogu.
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Esikaanel. Valter Karp tõi oma 100. sünnipäeval
Jumalale rohkesti tänu, rääkides lugusid Issanda

armust ja läbikandmisest. Foto: Heldur Kajaste.
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6–9kui tuli kutse tööle ameerika hääle

toimetusse Washingtonis ja seejärel
Eesti konsuli ametisse New Yorki, tundus sellele

kutsumusele järgnemine üsna hullumeelse mõttena.

Ema olevat pisarsilmil küsinud: „Pojuke, millest sa

elama hakkad?” rootsis oli kogu eesti iseseisvuse heaks

tehtav töö seni olnud vaid aatelistel alustel. Foto:

erakogu.

14–15Teemal „Mille nimel oleksin valmis

surema” kõneles eesti kaitseväe

juhataja kindral Riho Terras. Oma elukogemusest ja
valmisolekust ohverdada elu iseseisva Eesti riigi eest

rääkis Tartu linna aukodanik ja endine vabadusvõitleja
Enn Tarto. Hommikut juhatas piiskop Joel Luhamets,
tervituskõne pidas Tartu linnapea Urmas Klaas. Foto:

Kristi Jürma.

26kell 12.55 lõikas aamo remmel läbi viljandi
baptistikoguduse vastvalminud suure

saali lindi. Seda teenistust võiks nimetada tänu ja
mälestuste jagamise teenistuseks. Väga paljudel on

selle maja ja 25aastase ehituslooga rääkida oma lugu.
Aga peamiselt on see siiski Jumala lugu, mis läheb veel

edasi. Foto: Riina Ani.
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Jüngrite ja koguduste paljundamine IV

Tallinna metodisti kirik

Narva mnt 51, Tallinn

Reede, 9. märts 17.00–21.00

Laupäev, 10. märts 10.00–17.00

Meie peamine ülesanne Kristuse Ihu liikmetena on jüngrite tegemine. Antud seminaride
seeria eesmärgiks on jagada ideid tulemusliku protsessi käivitamiseks uute jüngrite tegemisel
väikeste kodugruppide kontekstis. Uued jüngrid teevad omakorda jüngreid ja nii mobilisee-
ritakse kõik kristlased Suure misjonikäsu aktiivsesse täitmisse.

Kõneleja: Brent Weaver, organisatsiooni One Mission Society misjonär (Uus-Meremaa);
koguduste rajaja Venemaal (Tveris 5 aastat, Moskvas 4 aastat) ja praegu Kiievis (10 aastat);

koguduste rajamise koolitaja.

~ Brent aitas rajada Tveris kogudust, mida külastab keskmiselt 100 inimest ja mis on rajanud
omakorda elujõulise tütarkoguduse.

~ Moskvas lõpetas kogudus tegutsemise pärast seda, kui Brent koos välismaise misjoni-
meeskonnaga ei saanud enam Venemaa viisat.

~ Kiievisse on rajatud viis kodukirikut ja eesmärgiks on luua neistkogu linna kattev võrgustik.
~ Brent on õpetanud välja koguduste rajajaid Eestis 7 aasta vältel.

SEMINAr 1

Sissejuhatus koguduste
rajamise ja jüngrite

tegemise protsessile.
4.–5. november 2016.

SEMINAr 2

Aidake inimestel jõuda
Jeesuse juurde ja kasvada

osaduses Issandaga.
17.–18. veebruar 2017.

SEMINAr 3

Lihtsa kristliku

kogukonna arendamine

ja juhtimine. 27.–28.
oktoober 2017.

Kuidas rajada ja efektiivselt juhtida erinevaid kristlikke

väikegruppe (osaduse-, piibliõppe-, jüngerdamise-,
jumalateenimise-); praktilised meetodid ja oskused

tulemuslikuks piiblidiskussiooniks; kuidas hinnata ja
paremaks muuta juba olemasolevaid kristlikke kodugruppe?

materjal:

TrEENI JA JAgA

on üksviis, kuidas aidata

Jeesuse jüngritel, kes on

Jumalapoolt kutsutud,

teha uusi jüngreid ning

rajada kogudusi.

Eestikeelne uus

SEMINAR 4

Uute jüngrite tegijate
ja juhtide kasvatamine,

väljaõppe-ja
paljundamise protsess.

09.–10. märts 2018

Seminaril osaluse eest võib EMKTS anda ainepunkte.
Ühe seminari nõuete täitmise eest saab üliõpilane 1 EAP. (Kõigi nelja seminari eest 4 EAP).
Osalustasu teistele on 10 eurot (tasuda kohapeal, sisaldab ka õppematerjale ja kohvipausi).

Info ja eelregistreerimise (paremaks korraldamiseks) e-mail: allar.saard@gmail.com; tel 5089028.
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MU ÕNN
JA RÕÕM

Ermo Jürma Teekäija peatoimetaja

olen elanud ja õppinud ka võõrsil, aga mu kodu on eesti.

Jaanuaris 1991 kohtusin Riias OMONi

tulevahetuse all oma Buckowi semina-

ri muusikaõpetaja Hartmuth Stiegle-
riga, et täpsustada Saksa noortekoori
ImPuls suvist kontsertreisi Baltikumi.

Järgneva augustikuu tormilisi sünd-
musi mäletan elavalt. Taasiseseis-

vumispäeva järel sõitsin Pärnu, sest

sinna oli saabumas saksa koori buss.

(Telefoni)side välismaailmagaoli kat-
kenud. Äreval ootusõhtul arutasime

koolivend Joosepiga, kas peita oma

kallid „Erika“ kirjutusmasinad korraks

ära, sest ka tulevikus peab samisdat

töötama.

Uuel päeval algaski läbi Eesti-Läti-

Leedu-Poola Adrian Snell'i kaasaegse
helikeelega oratooriumi „Alfa ja Ome-

ga” menukas turnee, kus olin tõlgina
kaasas, ja kogu mu eesti-saksa-vene-

inglise keel olid korraga kasutusel.

Saksamaalt sõitsin tagasi koolivendade

kingitud Ladaga ja edasi jätkuskodune

teenimine juba„ratastel”.
Vaimulik elavnemine oli alanud juba

varem: 1988 esimene suur vabaõhu-

jumalateenistus Toomel, 1989 loodi

EKN, taasiseseisvus EKB Liit ja taas-

avati KUS.

Nüüd järgnesid üksteisele Eesti

omariikluse suured sammud: sep-
tembris 1991 vastuvõtt ÜROsse ja
OSCEsse, 1992 tulid Eesti kroon ja
Eesti pass, 1994 lahkusid Vene väed,
1999 liitumine WTOga, 2004 vastu-

võtt NATOsse ja Euroopa Liitu, 2007

avanes Schengeni viisaruum, 2011 si-

senemine euroalasse.

Meenutan, et kohati läks teistel

rahvastel Eesti saatus nagu veelgi roh-
kem korda. Arvukad väliskülalised aina

küsisid ja uurisid. See tegi vahel isegi
edevaks – sai aina „oma lugu” rääkida.

Muidugi on Eesti olnud mulle alati
südamelähedane. Kodukülast olid mul

paljud isamaalised laulud peas, Vaba-

dussõja läbi teinud isa oli andnud oma

ajalookursuse. Olen elanud ja õppinud
ka võõrsil, aga mu kodu on Eesti.

Erilise rahu ja rõõmu on andnud aga

see, kui 16aastasena sain jumalalapse
tunnistuse, 20aastasena mind ristiti ja
27aastasena läksin iseseisvale vaimu-

likule tööpõllule. Tänu on südames, et

Eesti vendlus on sajandiprooviga võr-

gustik, kus ma ei pea aina jalgratast
leiutama, ja samas ma tean, et olen ka

Jumala igavese riigi kodanik.
Olidkuidagi ülevad hetked, kui EKB

Liit võeti vastu EBFi ja BWAsse ning
IFFECisse. Usurahva ülemaailmses

peres tervitatakse meid just Eesti ko-

guduste liiduna. Oleme seal küll abso-

luutarvult väikesed, aga meil on laias
maailmas sõpruskogudusi ja partner-

õppeasutusi ning palju õdesid-vendi!
Veebruari lõpus, kui Eesti Vabariik

tähistab 100. ja eesti baptism 134. aas-

tapäeva, avan ka mina Moostes meie

koguduste lauliku, et laulda tänutun-

des „Su üle Jumal valvaku, mu armas

Isamaa!”. Q

teekäija
teek.ee

2/2018 (295)
issn 1736-1605

eesti evangeeliumi kristlaste ja
baptistide koguduste Liidu väljaanne

Peatoimetaja: ermo Jürma

Tel 56220045

e-post: ermo@teek.ee

Toimetusrühm:

Märt saar, Toivo Tänavsuu,
Leho Paldre, hele-Maria Taimla

Keeletoimetaja: Tiiu Palm

Toimetuse aadress:

koskla 18, 10615 Tallinn
Tel 6700698

Trükk: as rebellis

Kujundaja: Päivi Palts

TELLIMINE

•~ Teekäija~kodulehelt:~ teek.ee

•~ pangaülekandega:~ Eesti~ EKBK~Liit,~
swedbank

EE732200001120064572

(selgitusse: oma nimi ja aadress,
kuhu ajakirja tellitakse)

•~ EEKBKL~ kantselei:~ tel~ 6700698

•~ koguduste~ kaudu

Tellimishinnad:

1 aasta (11 numbrit): 25 €

poolaasta (6 numbrit): 14 €

pastori-ja sõbratellimus: 20 €

skandinaavia, euroopa: 45 €

kanada, usa: 60 €

Reklaamihinnad:

1 lk ½ lk ¼ lk

4 värvi 64€ 42€ 25€

2 värvi 38€ 22€ 13€

1 värv 25€ 16€ 10 €

veebruar 2018 teekäija



Aarand Roos sündis 28. mail

1940. 1944. aastalpõgenes ta koos

vanematega Rootsi, kus sai hea

hariduse. Õppis Lundi ja Uppsala
ülikoolis, täiendas ennast Helsingi
ja Jyväskylä ülikoolis ning ka

Ungaris Szeged'i ülikooli juures.
1980. aastal kaitses doktorikraadi

Lundi ülikoolis soome-ugri keelte

alal.

Rootsis elades on ta töötanud

mustlaste algkoolis õpetajana,
Lundi ülikoolis õppejõuna,
Washingtonis Ameerika Hääle

Eesti osakonnas toimetajana, New

Yorgis Eesti Vabariigi konsulina,

Eesti Washingtoni saatkonna

nõunikuna jaEesti Vabariigi
Välisministeeriumis tõlgina.
Olnud Eesti Vabariigi presidendi
kandidaat (Eesti Kristlikud

Demokraadid, 2001).

Saanud presidentLennart

Merilt EestiRiigivapi IVklassi

teenetemärgi.

Prosaist ja luuletaja, jutlustaja.

Aarand Roosil on abielust Maaja

Duesbergiga poeg Taavo ja tütar

Leila. Abikaasa on helilooja

Rudolf Tobiase tütretütar.

Tallinna oleviste kogudus

Aarand tegi

järjekindlalt seda,

mida oli vaja teha

Eesti ühel päeval taas

vabaks saamiseks.

Tarmo Lige

PERSOON

AARAND ROOS -
kahe riigi saadik

teekäija veebruar 2018

Foto: Toivo Jürma.

Eesti Vabariigi Konsulaadi

„ees” tunneb Aarand Roos

ennast kõige kodusemalt.

Foto: erakogu.
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PRoos, oli Tartu Ülikoolis klassikalise
muinasteaduse õppejõud. Ka Aarand

oleks võinud käia sama rada, nauti-
des kuni pensionini Lundi ülikoolis

õppejõu ja teadlase kutset. 42aastase-
na loobus ta teadlase karjäärist ja läks

vastu teadmatusele. „Kui olin ennast

New Yorki sisse seadnud, siis mõne

aja pärast viskas Brežnev vedru välja
ja edasised sündmused hakkasid väga
kiiresti arenema,” ütleb Aarand muia-
tes. (Vahemärkusena olgu öeldud, et ta

oskab 15 keelt! Kui talle seda ütlen, siis

palub ta seda mitte mainida – tagasi-
hoidlikkus lööb välja. Ta tahab täien-
dada, et aktiivselt siiski viite keelt, 15

keeles on teda eksamineeritud. Olgu
sellega kuidas on).

Kui tuli kutse Ameerikasse, esial-
gu tööle Ameerika Hääle toimetusse

Washingtonis ja seejärel Eesti konsu-
li ametisse New Yorki, tundus sellele

kutsumusele järgnemine üsna hullu-
meelse mõttena. Ema olevat pisarsil-
mil küsinud: „Pojuke, millest sa elama
hakkad?” Rootsis oli kogu Eesti iseseis-

vuse heaks tehtav töö seni olnud vaid
aatelistel alustel. See tundus iseenesest

mõistetav. Ameerikas lubati selle eest

ka maksta.

Asudes elama New Yorki Eesti Va-
bariigi konsulina (konsulitel olid bü-

rood ainult Londonis ja New Yorgis),
asus ta täitma otseselt oma missiooni –

olema Eesti esindajaks vabas maailmas;
ta oli sellise riigi esindajaks, mida ena-

muse jaoks maailmas ei eksisteerinud.
Aarandil oli õnn õppida välispo-

liitika grand old man Ernst Jaaksoni
kõrval. Jaakson on olnud seni kõige
pikemalt Eesti diplomaatilises teenis-
tuses olev inimene, kokku 79 aastat!

Ta alustas õpilasena Riias 14aastaselt!
Aarand Roosi ülesandeks oli kirju-

tada artikleid ja pidada kõnesid, esin-
dades niimoodi Eestit ja tuletades aeg-

ajalt USA valitsusele meelde, et Balti

riigid on NSVLi poolt okupeeritud
territoorium ja neid tuleb tunnustada
iseseisvate riikidena. Nii nagu Krimm

kuulub Ukrainale, sõltumata sellest,
kas seda teemat iga nädal poliitikas
käsitletakse või mitte.

OLEN BAPTIST

Aarand Roos ütleb, et ta ei ole kunagi
salanud, et on usklik. Usutunnistuselt

baptist. Veebruari alguses on üle-
maailmne baptismi päev ja kuu lõpus
tähistame Eesti baptistiliikumise 134.

aastapäeva.

„Nüüd ma tean, kus ma seda häält

varem kuulnud olen,” nii hüüdis aas-

taid tagasi mees Aarand Roosile ühel

spordivõistlusel peale tema odaviset,

„muidugi olid „Ameerika Hääles“!”

Mäletan, et ka minu lapsepõlves oli

Aarand Roos igal õhtul meie kodus

„aukülaliseks”, kui kuulasime isaga
seda sovietlikke võime häirivat uudis-
tesaadet, millest saime teada, mis maa-

ilmas (ja ka Eestis) päriselt toimus.

Kes „Ameerika Hääle generatsioo-
ni” ei kuulu ja on juhtumisi keele- ja
kirjandushuviline, tunneb Aarandit
võib-olla tema kirjutiste põhjal, mil-

lest mõned on ka Eestis tuntud. Näi-
teks luulekogud „Oma koli, oma voli”

(1969), „Rändamaie: teine kogu luule-
tusi” (1982); romaanid „Lehmatapja”
(1964) ja „Juutide kuningas Tallinnas”

(1978) jt. Mõelge vaid – 24aastasena

anda välja Rootsis paguluses olles ees-
tikeelne romaan! Samuti on Aarand

Roosil ilmunud jutluste kogu „Usku
peab olema” (1993).

Kui sul nüüd ühtki „ahaad” ei tekki-

nud, siis loe ikka edasi. Eestis elades

(või eestlasena mujal maailmas) läheb

see mees sulle kindlasti korda!
Lähtun tema jutlustekogu pealkir-

jast ja uurin Eesti Vabariigi 100. aas-
tapäeva eel, kas ta uskus, et Eesti saab

kunagi vabaks? Pealkiri ju eeldaks seda.

„Muidugi,” tuleb kiire vastus. See on

kõva argument ja eeskuju. Kuid eks
Aarand Roosi kogu elu ja tehtud vali-

kud räägi sama keelt.
Aarand Roos on üks nendest palju-

dest, kes tegid väsimatult ja järjekind-
lalt seda, mida oli vaja teha, et Eesti

saaks ühel päeval taas vabaks. Selle

eesmärgi nimel rakendas ta kõik oma

anded ja oskused. Meie tänane elustiil
tundub olevat rohkem projektipõhine
kui püsiväärtusi hindav. Küll võime

julgelt öelda, et Aarand Roos on Eesti

Vabariigi järjepidevusekandja.
Mis oleks saanud Eesti riigist, kui

poleks olnud selliseid mehi ja naisi,
kes kandsid edasi seda järjepidevust,
mis on toonud Eesti 100. sünnipäeva
läveni?

ETTEVALMISTUSED MISSIOONIKS

Soome-ugri keelte õppejõud – võiksi-

me selle teema juurde jäädagi. Keeled

Aarandile meeldivad! Kuid temas on

palju rohkem, Jumal on talle andnud

mitmeid andeid. Aarandi isa, Ervin

~ sportlik eluviis on aarandile omane

tänaseni. Isegi meie vestluse päeval ütles

ta: „Tulin täna trennist.” Ta on mänginud
tennist, teinud kümnevõistlust. „Mulle
meeldib kergejõustik, kuid tulemusi

mul pole.” see on talle omane tagasi-
hoidlikkus. Kas siis 41aastaselt 3,5 tunniga
maratoni joosta ei ole tulemus? Aarand

tegutseb samuti Eesti Spordiajaloo
Seltsis, temalt on ilmunud mitmeid

spordiajaloolisi kirjutisi. Foto: erakogu.

Aarand püüab seletada, mida talle

tähendab olla baptist. Pakun, et ehk on

algse tõuke andnud perekondlik mõju.
Või teismeea sõbrad baptistikirikust.
Küllap seda ka. Tema jaokson baptisti
tunnuseks harid(t)us, vaba mõtlemine,
muusikaarmastus. Aarandi puhul klas-

sikalise muusika armastus. Seda kõike

saab ta kogeda oma kodukoguduses,
Kalju baptistikoguduses. Uurin edasi,
miks just baptist? „Veel ei ole nendest

asjadest mõõt täis (näiteks kaasaegne
muusika), mis sunniksid mind konfes-

siooni vahetama. Ma armastan klas-

sikalist muusikat.” Seda ütleb ta laia

naeratusega oma elutoas, kus on palju
raamatuid jakunsti. Mõned tema enda

maalitud. Aarandi ütlemisi saadab alati

naeratus. Nii ei teagi, kas see on tõsi

või nali.

Tegelikult on oluline ikkagi isiklik

otsus järgida Kristust. Selle otsuse tegi

veebruar 2018 teekäija 7



n
o
o

r
s

e
P

teekäija veebruar 20188

Ema olevat

pisarsilmil küsinud:

„Pojuke, millest sa

elama hakkad?”

Alati on Aarand olnud valmis ko-
guduses (Rootsis, Ameerikas, Eestis)
jutlustama ja kirjutama artikleid mit-
mete vaimulike lehtede ja ajakirjade
jaoks. Kõige intensiivsemalt aastatel

1978–1991. Ajakiri „Usurändur” ilmub

veel praegugi Kanadas, kajastades põ-
hiliselt Toronto ja Vancouveri Eesti

koguduste elu.

EESTI 100

Midakingid Eestile 100. sünnipäevaks?
Kas sellist Eestit me tahtsime?

Neid küsimusi oleme palju kuulnud

ja võib-olla ka ise esitanud. Ma otseselt

ei küsi Aarandilt kumbagi. Pigem uu-

rin, mida tähendas olla „väliseestlane”,
elada paguluses Rootsis ja Ameerikas,

seejärel vabas Eestis.

Aarand ütleb, et termin „väliseest-
lane” talle ei meeldi. See jaotab eestla-

sed kuidagi kaheks, „ühed” ja „teised”.
Oleme jukõik eestlased! See, et üks osa

oli sunnitud põgenema läände ja teine

osa viidi itta, ei tohi meid lahutada.

Tõsi, me võime rääkida natuke erine-

vat keelt. Sest keel on pidevalt arenev.

Ma ei kasuta näiteks kunagi Kanadas

või Ameerikas olles nii levinud eesti

sõna nagu „kilekott”. Kile on ju memb-

raan! Kasutan seal „plastkott” ja kõik

saavad aru.

Aga see ei ole ainult keel, mis eris-

tab maailma eri paigus elavaid eest-

lasi. Mõned Eestis elavad inimesed

tunduvad olema vahel päris kurjad.
Võib-olla oma elukäigu tõttu. Aarand

räägib loo oma vanaema maja tagasi-
saamisest Vabriku tänaval Kalamajas.
Siin on ta sisse seadnud kodu, kus ta

praegu elab. Ja lõpetab selle üsna kur-

va alatooniga loo naabrimemmest, kes

olevat talle kunagi öelnud „Reetur, sa

väliseestlane!” Kuid kaastundest lisab

Aarand samas, et Eesti on vist ainuke

või üks vähestest riikidest maailmas,
kus „vanad tädid peavad tänavat kühvli

ja harjaga puhastama”. See viitab vist

meie majade haldamise eripärale...
Eestis elades ja reisilt tagasi tul-

les tundub, et siin on kõigil kusagile
hirmus kiire. Mujal seda ei märka või

seda ei rõhutata. „Ma ei saa aru,” ütleb

Aarand. „Välisministeeriumis tööta-

des oli tihti nii, et minult paluti tõl-

get esmaspäevaks. Ma ütlesin, et ma

Aarand Rootsis Norrmalmi baptistiki-
rikus 22aastasena. Aarand näitab ema

poolt ristimispäeval kingitud käekella,
mida ta senini kasutab. See tuletab Aa-
randile meelde „Carpe diem!” (Kasuta
päeva, aega!).

„Teadlasenatean, et Jumal teab asju,
mida mina ei tea. Ma ei saa ega peagi
kõike teadma ega mõistma. Ma usun

Jumalasse, mulle ei ole vaja, et keegi
teekskatset teda tõestama hakata. See

ei ole võimalik!”

Need isiklikud otsused ja valikud

olid mandaadiks olla jumalariigi saadi-
kuks, igal pool ja igal ajal. „Olla usklik

ja baptist, on teinud mulle Eesti esinda-
mise lihtsamaks. See tekitab suurema

usalduse!”

Aarand räägib edasi: „Kord saabus

peale minu kõnet Eesti konsulaati ano-
nüümne kiri. Kuulaja pahandas selle

üle, et Eesti asja ei saa ajada Jumala
nimel jakuidas konsul võib olla usklik

inimene? Mingi pistlane!” (halvustav
väljend baptistide kohta, seda kasutab

Fr Tuglas oma romaanis „Väike Illi-
mar”).

„Andsin omakõned ja artiklid alati

Ernst Jaaksonile lugeda. Ainult mõ-

ned korrad ütles ta, et „vot seda võiks

sõnastada natuke teisiti”. Seetõttu oli

mul alati kindel tunne.” Meie põhilised
teemad olid Eesti iseseisvus, kultuur,
haridus ja usk. Need on kõik oma-

vahel nii palju seotud, et võimatu on

neid teemasid lahutada (ise muigab,
kui seda meenutab).

Aarand lisab rõhutatult, et usklik

leiab endale alati, kui ta tahab, tege-
vusvälja oma tõekspidamiste rakenda-

miseks. Aarandi hilisemad võimalused

olid veel EKDs (Eesti Kristlikud De-

mokraadid), kus Aarand pidas justkui
„kaplani ametit”
kesti

kõnesid. «Sarnast ametit” pidas ta

Loomulikult kirjutas ja pidas ta roh-
kesti kõnesid. „Sarnast ametit” pidas ta

ka Türgi eestlastele, kui külastas neid

Nõukogude Liidu Türgi-poolse piiri
ääres. Aastatel 1967–2000 külastas ta

neid ligi kümme korda. Nende reisi-

de põhjal on Aarand Roos kirjutanud
raamatu „Jumalaga, Kars ja Erzurum”türklastest, saame kohe vastuse, et ne-

Sealt loeme alapeatükist „Pühapäev”:
„Kui Karsi eestlastelt küsida, mille poo-
lest nad erinevad neid ümbritsevatest

türklastest, saame kohe vastuse, et ne-

mad on kristlased ja elavad kristlaste

viisil…” (lk 46).

New Yorgis töötamise aastail tundis Aarand pidevalt „pilvelõhkujate hingust",
sel

perioodil oli
tema autol ka diplomaadile

kohane numbrimärk. Foto: erakogu.



Kui planeeriti hooaja
tegevusi, ei võetud

kalendri keskpunktiks
aastavahetust, vaid Eesti

Vabariigi aastapäev.
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Pjakaotajateks”. Mujal arenenud riikides

ei ole varanduslik kihistumine nii suur.

Seal on ka miinimumpalgal mingi väär-

tus ja sellele lisanduvad individuaalsed

toimetulekutoetused. Eestil on veel

üsna pikk maa minna...

Esimese „päris isamaalise kogemu-
se” sai Aarand 19aastasena, kui käis

skautidega Taanis jalgrattamatkal.
Edasi-tagasi 600 km! Suurimaks ees-

märgiks oli heisata Eesti sini-must-

valge nii laagri lipuvardasse kui ka Sil-

keborgi linna. Laagri juhtkond püüdis
küll vastu puigelda, et lipu heiskamine

pole võimalik Taani ametliku poliitika
pärast NSVLi suhtes. Kuid poisid ei

jätnud jonni ja visadus viis sihile. Kui

nad oma lipu seljakotist välja võtsid

ja lahti rullisid, osutus see mõõtudelt

kõige suuremaks lipuks. Laagris oli

poistel veel ka teine ülesanne: saata

postkaarte eesti avaliku elu tegelastele
üle maailma. Sellepärast kutsuti neid

„saadikuteks põlvpükstes”sai ükskord oma sõbralt noomida, et ei

Aarand mäletab ka seda, kuidas ta

sai ükskord oma sõbralt noomida, et ei

osalenud NSVLi vastasel meeleavaldu-

sel „Ungari sügis 1956” puhul. Selleks

oli vaja sõita teise linna, aga oli pime

sügisõhtu... „Selle järel otsustasin, et

enam ei lase ma mugavusel endast või-

tu saada, sestkui enamus eestlasi oleks

edasi elanud sellise suhtumisega, ei tea,

kas Eesti olekski vabaks saanud?”

Me kõik oleme saadikud, kellele

on see õigus antud. Seda õigust ei saa

keegi ise võtta. Õigused antakse läki-

taja poolt! Esindagem siis niiEestit kui

Kristust väärikalt, sest kristlastena ole-

me ju kahe riigi saadikud. Aarand üt-

leb, etkõige suurem rõõm ja rahuldus

on tal sellest,kui saadiku sõnum „jõuab
kohale”. See panebkuulajad tegutsema
ja viib elu edasi.

Mida kinkida Eestile? 50 aastat pal-
vetasime iga päev, igas õhtupalves, et

Eesti saaks vabaks. Nüüd, kui Eesti

on iseseisev, tuleb vähemalt 100 aas-

tat tänada iga päev Jumalat vaba Eesti

eest! Q

ei tööta nädalavahetusel.” Sündmused

on ammu ette teada, aga ärgatakse vii-

masel minutil. Juba Rootsis elamisest

mäletan, et Eesti Vabariigi aastapäev
oli kõige tähtsam „asi”. Kui planeeri-
ti hooaja tegevusi, ei võetud kalendri

keskpunktiks aastavahetust, vaid Eesti

Vabariigi aastapäev.
Küsin, kuidas Eesti kaugemalt pais-

tab? „Fantastiline!”Kuid Aarand jätkab:
„Seda kahjuks igas mõttes, ka alkoholi

tarbimiselt, narkootikumide kasutami-

selt ja suitsiidide arvult.” Viimaseid fak-
te muidugi enamus ei tea ja Eestil pole
kaugemalt vaadates häda midagi. Kuid

siseuudised on valdavalt negatiivsed. Ja
inimesed ei hoia niimoodi kokku, nagu
see oli paguluses olles, sest seal meil

polnud teist võimalust toimetulekuks.

Eks see 50 aastat okupatsiooni
muutis palju. Peale taasiseseisvumist

jagunesid siinsed inimesed „võitjateks

Kõige suurem rõõm ja
rahuldus on sellest, kui saadiku

sõnum „jõuab kohale”.

veebruar 2018 teekäija

Tandem - Aarand Roos ja Tõnu Kallas - on aastaid sisustanud Koipse saarel oma koguduseperele meeldejäävaid
jaaniõhtuid. Foto: Toivo Jürma.
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KOGESIME,

ET TAHAME

ELADA

JEESUSE-

KESKSETE

KOGUKONDADENA

ÜHESKOOS

MISSIOONIL

OLLES.
Tallinna Kogukonnad

Jeesus ei surnud selleks, et meil kel-

lelgi võiks koguduses karjäär olla.

Kui kogudus ei kasva ega paljune,
siis on midagi väga valesti. Kuidas

ma õpetan oma lapsele, et Spider-
man ja Jeesus ei ole samaväärsed

kangelased?

Ma kasvasin üles Oleviste ja Valkla

baptistikoguduste pingiridade vahel.

Enamuse oma vabast ajast veetsin just
maapalvela rohelusse uppuvas õuna-

aias. Ega ma päris täpselt aru saanud-

ki, milline õnnistus on üles kasvada

kristlikus perekonnas, kus mõlemad

vanaisad on pastorid. Kuna mu isa

juhtis suuri ehitusprojekte ja pidas ka

jutlustajaametit, unistasin minagi, et

ühel päeval remondin Valkla palvela,
kolin sinna pastoraati ja hakkan pas-
toriametit pidama. Endalegi märka-

matult olen sama rada käima hakanud

– ehitan maju jakogudust.

Elavatest kividest kogudus
Mis on kogudus? Piiblis pole sel-

get definitsiooni koguduse mõiste-

le toodud. Pigem kirjeldatakse selle
sisu. Kord on kogudus kari, siis põld,
perekond, ihu, pruut, oks või hoopis
hoone, mis on kokku pandud elavatest

kividest. Kõike seda ilmestab paljune-
mine jakasv. Kui kogudus ei kasva ega

paljune, siis on midagi väga valesti.
Oleme lugenud Piiblist lugusid,

kuidas Jumal kutsub Moosese, Aab-

rahami või Saamueli. Kuueaastase

Jonatani südamele koputas Jumal
sealsamas Valkla palvela väikeses toas,

kus pühapäevakooli õpetaja küsis, kes

tahab Jeesust järgima hakata? Ainuke

loogiline samm tundus „jah” öelda.

Natuke panin imeks, etkõik teised nii

entusiastlikultkaasa ei tulnud. Pärast

tundus arusaamatu, miks vanemad

nii rõõmsad olid, kui kuulsid, et ma

päästetud sain. Täna, kolme poja isa-

na, mõistan tollel pühapäeval nende

nägudest peegeldunud rõõmu.

Jumala kolmekordne kutse

Nagu teismelistele ikka kombeks,
kisuti ka mind kirikumüüridest väljas-
poole uudistama. Mu juured olid päris
sügaval, aga latv kõikus ikka ka väga
tugevalt. Jumal hoidis imeliselt mu

ümber oma päästerõngast. Ühel hetkel

aga tundus, et see kadus. Olin ülikooli

esimese aasta talvepuhkuselkriitilisse
olukorda sattunud. Auto, mida juh-
tisin, lendas kraavi ja ainult Jumala
ime aitas mind taas jalule. Võib-olla

olid sina üks neist paljudest, kes mu

pärast palvetas. Minu ja paljude teiste

usk sai kinnitatud, kui kolm nädalat

hiljem haiglast koju sain ja kevadel

edukalt esimese kursuse lõpetasin.
Kogu taastusravi ja pingelise kevade

jooksul kuulsin teistkordselt võimast

Jumalakoputust. Ühel sombusel vara-

kevadisel hommikul bussis nr 57 enne

Hallivanamehe peatust ütles Jumal:
„Jonatan, mul on su elule plaan. Ma

tahan, et sa minu riigis teeniksid!”

Veel pisut aega ja ma mõistsin, et see

piruett ja traagiline sündmus ei olnud

midagi muud kui Jumala äratus, et ma

teeksin oma eluga midagi paremat, kui

ma parasjagu tegemas olin.

Nagu kaasahaaravates lugudes ikka,
ei jäänud need kaks kutset ilma kol-

mandata. See juhtuskümme aastat ta-

gasi ühel konverentsil, kui ma vastasin

jaatavalt koguduse rajamise kutsele.

Mul polnud siis õrna aimugi, mida see

endaga kaasa toob, aga Jumal teadis,
kuhu ta mind kutsus, ja sellest mulle

piisas. Tõsi, see realiseerus alles kuue

aasta pärast. Jumal pani mu kõrvale

kaks imelist perekonda, kellega koos

alustasime ühte teed, millest tänaseks

on välja kasvanud orgaaniline kogu-
dus Tallinnas. Ühel hetkel kogesime,
et tahame elada Jeesuse-kesksete ko-

gukondadena üheskoos missioonil ol-

les. Püüame lähtuda printsiibist, et iga
otsus, mis me teeme, lähtuks sellest

visioonist.

Kogudus elab aktiivselt oma

usku välja
Jumal kutsus meid Tartus panema
maha oma sealsed plaanid ja kolima
Tallinna. Elama üksteisele nii lähedal,

et igapäevaelu võiks tuua loomulikke

Jonatan Lige

JUTLUS

Millise

koguduse
tahaksin

jätta oma

lastele

teekäija veebruar 201810
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kokkupuutekohti ja teel olles saaksi-

me olla jüngritetegijad. Selle protsessi
alguses seisin ma Jumala ees küsimu-

sega, kas jätkata oma ilmaliku tööga
või keskenduda täiskohaga kogudu-
ses töötamisele. Mulle prohveteeriti
ootamatult, et minukogudus on nen-

de inseneride,arhitektide ja ärimeeste

keskel, kus ma töötan. Sekundiga oli

paigas, mis ma pean edasi tegema.
Täna saan öelda, et kogu meie kogu-
dust iseloomustab pilt, kus me elame

aktiivselt oma usku välja seal, kus me

oleme. Kogudus ei ole pühapäeva
hommikul kell 11–12:30 ega kesknä-
dalane palvekoosolek või kodugrupp.
Kogudus on 24/7 seal, kus meie oleme

jakuhu Isa meid on läkitanud rõõmu-

sõnumit viima. Kui me pärast töönä-

dalat pühapäevahommikuti kokku

saame ja oma gruppides lugusid jaga-
me, pannkooke sööme ja Piiblit loeme,
rabavad tihti need lood meid jalust –
Jumal tõesti kasutab ja tegelikult ka

tahab, et me kadunuteni jõuaks.
Paulus kirjutab: „Ärge muganduge

praeguse ajaga” (Rm 12:2), aga ome-

ti peame suutma ka kogudust ühis-

konnale kättesaadaval hoida. Neil
Cole viitab oma raamatus „Church
3.0” (Kogudus 3.0) Ed Stetzeri, Ric-

hie Stanley ja Jason Hayes’i raamatule

„Lostand found“ (Kadunud ja leitud),
kus leitakse, et postmodernne ühis-

kond väärtustab suhteid enam kui
missiooni. Nende uurimustöö tule-

musena leiti kiriku kohta huvitavaid

tähelepanekuid. Üha rohkem noori

inimesi otsib inspiratsiooni ja tuge
mitte enam kirikust, vaid näiteks ene-

seabiraamatutest. Samast uuringust
ilmnes, et Ameerika Ühendriikides

omab üheksa noort kümnest oma

lähikonnas vähemalt ühte kristlasest

sõpra. Tundub, et selle põhjal saab
teha huvitavaid järeldusi – inimesed

omavad küll kristlastest sõpru, aga
nad ei näe kogudust kohana, kust

saada tuge või juhiseid eluks. Cole
esitab selle avastuse põhjal küsimuse:

„Miks me ei muuda oma strateegiat
atraktiivse ja traditsioonilise kogu-
duse mudelilt ümber millelegi, mis

võimestaks ja saadaks neid lähedasi

kristlastest sõpru mõju avaldama?”
Selle statistika kohta saab ilusa paral-
leeli tuuaLuuka 10:2 salmiga: „Lõikust
on palju, töötegijaid aga vähe.” Saame

järeldada, et meie ühiskonnas on kirik

jäämas inimestele võõraks. See ei ole

enam koht, kuhu jõutakse esimesena

abi otsima. Lootuse tagasitoomiseks
peame ise kadunutele järele minema,
mitte ainult kirikuuksel neid ootama.

Hea uudis on see, et need inimesed

on Jumal juba meie ellu loomulikult
toonud. Piisab mõnest jutuajamisest
kolleegiga lõunalauasvõi tänavanurga
toidupoes, et „viirus” levima hakkaks.

Suurim vastutus on kodus

Samas veelgi suurem vastutus on

kodus Kata, Aaroni, Hugo ja Naatani

ees. Jumal on andnud nemad minu

esmaseks missiooniks ja ma igatsen
nendega koos igavikus olla. Kiire elu-
tempo juures on mul aeg-ajalt väga
hea võimalus poistega üksi olla, kui

Kata bändiga omal misjonipõllul on.

Meil on kujunenud nii, et õhtujutte
enamasti mina ei loe. Teen seda siis,
kui me poistega üksi oleme. Valikus on

tavaliselt mõni juturaamat, Miki Hiir

või laste Piibel. Ükskord läks piibliloo
jutustamine sujuvalt üle evangeeliumi
ja Jeesuse elu kirjeldamisele. Mul ei

lähe meelest need suured hämmas-

tunud siirad silmad, millega Aaron

mulle loo lõppedes otsa vaatas. Kui-

das ma õpetan teda armastuses Jeesust

järgima? Kuidas ta saab aru, et Spi-
derman ja Jeesus ei ole samaväärsed

kangelased?
Me püüame Kataga oma abieluga

anda edasi pilti Jumalast. Panna sis-

setulekud ja väljaminekud rääkima

evangeeliumi. Elada siiralt Jeesuse
kutsumuses ja mitte täita üksnes vä-
liselt religioosseid kombeid ning ko-

guduseelu siduda igapäevaeluga. Kogu

see tervik peaks olema rütm või mus-

ter, milles me oma lapsi kasvatame ja
neid õigele eluteele juhime. Lapsed
peavad nägema meid koguduses pal-
vetamas, uurimas, vaidlemas, nutmas

ja naermas, kogemas võite ja kaotusi.

Olema kõige selle keskel ja sellesse
kaasa haaratud.

Jeesus ei surnud selleks, et meil

kellelgi võiks koguduses karjäär olla.

Kirjas Efeslastele 4:1–16 räägitakse
sellest, kuidas kogu ihu on Kristuses

kokku liidetud ja kuidas liikmed täi-

davad erinevaid ülesandeid. Kõik see

kokku loob terviku, mis ongi kogudus.
Seal ei ole pealtvaatajaid ega esinejaid.
Jumal pole meid loonud selleks, et is-

tuda kiriku tagumises äärmises pingis
ja maksta eriannetuste kokkupanemi-
sel misjonäride projektidele toetust.

Jumal on meid varustanud parima
relvastusega täitma unikaalseid rolle

tema perfektses loos. Ma palvetan, et

kogukonnaga koos missioonil olles

Jeesuse-kesksus ei kustuks. Ma palve-
tan, et mu lapsed võiksid olla jüngrid,
kes teevad jüngreid ja kes mõistavad,
et nende kogudus ja missioon on iga
päev nendega kaasas. Ma palvetan, et

nad tuleviku Eestis julgelt tõde räägik-
sid. Armastuses. Q

MA PALVETAN, ET

KOGUKONNAGA KOOS

MISSIOONIL OLLES

JEESUSE-KESKSUS EI

KUSTUKS.

veebruar 2018 teekäija

Iseloomulik pühapäevahommikune osadus

Tallinna Kogukondades. Foto: Jonatan Lige.
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Palade priikogudus
Q Foto: erakogu.

Lõpukirjandile läksin selge teadmisega,
et ma kirjutan Piiblist.

Kohtun peapiiskop Urmas Viilmaga
tema Toompea kabinetis. Usutluse

käigus rullub lahti tema usuletulek.

Igas eluetapis ja olulisemas valikus

on näha Jumala kätt. Jumal on suur ja
temal on igaühe jaoks oma tee.

Minu lapsepõlv oli väga ilus väikelin-

na elu koos rännakutega metsade, põl-
dude ja maade vahel. Käisin lasteaias

Saue mõisas, kooliteed alustasin Tal-
linnas Hiiu koolis. Kui Sauele ehitati

kool, käisin seal 6. klassist kuni kesk-
kooli lõpuni.

Kasvasin üles täiesti tüüpilises nõu-

kogudeaegses keskmise eestlase pere-
konnas. Minu isa oli treial, ema raama-

tupidaja. Vanemad ei olnud kristlased,
kuid elasid kristlike põhimõtete järgi.
Meie kodus ei olnud Jumal ega kirik

kunagi teemaks. Põhjus väga lihtne –
Sauel lihtsalt kirikut ei olnud. Mingil
määral puutusin kristlusega kokku va-

naema kaudu, kes oli Kaarli koguduse
liige. Kui teda jõulude ajal külastasime,
laulis ta meile jõululaule.

Jumal kutsub enda juurde
Jumalkutsub iga inimest, kuid inime-
ne kas ei tunne neid kutseid ära või

tõrjub need tagasi.
Minu suguvõsas oli usklik tädi. Ta oli

aktiivne Keila koguduses javennasteko-
guduses. Temast räägiti suguvõsas, et

ta on selline ullike. Mulle jättis ta süm-
paatse mulje: tore vanainimene, hästi

soe ja alati positiivne. Kui ma tal külas

käisin, näitas ta oma vaimulikke pildi-
kesi ja tema toa seinal oli Jeesuse pilt.

Tegeliku tõuke usuletulekuks andis
mulle aga Saue väga uuendusmeelne

kool. 80ndate lõpus kutsus direktor

Jaan Palumets Keila kirikuõpetaja Jaan
Jaani meile kultuurilugu rääkima. Ta

andis meile ka usuõpetust. Jaani kaudu

avanes minu jaoks üks uks, mille ole-
masolust ma polnud üleüldse teadlik.

Ma polnud kuulnud sellisest paralleel-
maailmast nagu kristlase elu, kirikuelu,

Jumal. Hakkasin äkki mõistma ka seda

nn ullikeseks peetud sugulast. Sellest

hetkest hakkas Jumala Vaim minu sees

tööd tegema.

Elukutsevalik

10. klassi kevadeks olin ristitud ja
leeritatud Tallinna Jaani kirikus ning
hakkasinmõtlema, mida ma teen, kui

ma lõpetan keskkooli. Ma ei ole mui-
du väga karismaatiline, ma näen Vai-

mu tegutsemas läbi vägagi realistlike

märkide ja leian signaale küll oma elus,

aga et minust väljastpoolt miski tuleb

minusse... Mulle tuli mõte, et minust

peab saama kirikuõpetaja. Tol hetkel

polnud ma isegi teadlik, kas Eestis on

üldsekirikuõpetajaks võimalik õppida?
See mõte oli niivõrd ebareaalne, et ma

tõrjusin selle ära... Aga nagu me Piiblis

näeme, sa ei saa Jumala eest põgeneda.
Jumal sai mu kätte. See mõte hakkas

mind vaevama. Paha oleks öelda, et

Jumal vaevab, aga see ei andnud mul-
le rahu. Mul ei jäänud muud üle, kui

ma pidin hakkama uurima, mis asi see

kirik ikkagi on. Ainus tuttav inimene

siin oli Jaan Jaani, meie kultuuriloo

õpetaja. Aga ma ei julgenud otse tema

juurde minna. Ma ei julgenud üldse

kellelegi rääkida, ka kodus mitte.

Kiriku suvetööline

Mõtlesin välja plaani ja pakkusin
ennast suveks Keila kiriku aeda suve-
tööliseks. Tegin seal kahel suvel jär-
jest heakorratöid. Mõte oli selles, et

ma saan niimoodi vaikselt jälgida, mis

inimesed kirikus käivad ja mida seal

tehakse, ilma et ma annaksin kõigile
märku, et ma olen juba usklikuks saa-
nud. Niimoodi Jumal mind tegelikult
kätte saigi. Pärast suvevaheaega jätka-
sin pühapäeviti kirikuskäimist. Kodus

ütlesin, et kirikus vajatakse minu abi,
kuni ema lõpuks küsis, mis abi kiri-

kus nii kangesti pühapäeval vaja on?

Lõpuks tunnistasin üles, et ma kavat-

sen saada kirikuõpetajaks.

Piibel eksamilaual

Huvitav on lugeda sellest perioodist
mu klassikirjandeid. Õpetaja on mulle

kirjutanud naljakaid ääremärkusi, näi-

teks et ma kirjutan nagu kirikuõpetaja.
Tema mõte oli selles, et ma moralisee-

rin või loen epistlit. Aga kui mina tema

kommentaari nägin, siis minu jaoksoli

see suur kompliment.
Lõpukirjandile läksin selge tead-

misega, et ma kirjutan Piiblist. See

oli julge otsus, sest teemasid ju ette ei

teadnud, need öeldi alles eksamil. Ma

tegin eelnevalt kodus Piibliga põhja-
likku tööd. Mõtlesin läbi, mismoodi

ma seda käsitlen. Sel aastal (1991) tuli

teemaks „Raamatute Raamat”. See oli

Jumala ime.

Annely Veevo

ÜHISKOND

Peapiiskop
Urmas Viilma
tõstab esile

kristlaste häält
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põhjal tehtava kirjandi juures sai raa-
matut kasutada. Ma läksin komisjoni
juurde ja ütlesin, et „Raamatute Raa-
mat” on ju Piibel, mul oleks vaja nüüd

Piiblit. Komisjon arutas omavahel ja
kirjanduse õpetaja tõi mu lauale Piibli.

Tol momendil tema juba teadis, et ma

tahan saada kirikuõpetajaks. See oli

suurte ristimiste ja leeride aeg. Kirik

oli ühiskonnas väga positiivne.

Teel kirikuõpetajaks
1991 asusin õppima Usuteaduse Insti-

tuuti. Jaan Jaani tegi mulle ettepaneku
hakata tema asemel Saue koolis andma

kultuurilugu. Kolm kuud peale lõpe-
tamist alustasin oma endises koolis

tundidega.Õpingutega paralleelselt tegin prak-
tikat Jaan Jaani juures Keilas. 1993.

aastal ordineeritimind seal diakoniks.
Olin 19. Mõne kuu pärast ütles Keila

õpetaja, et „sa oled juba nii küps, et

võiksid minna oma kogudust teenima

– kuhugi, kus sind hiljem õpetajaks or-

dineeritakse”. Samal suvel sattusime

Jaaniga Pärnumaale. Pärnu praostiks
oli tol ajal Eliisabethi koguduse õpe-

taja, hiljem peapiiskop, Andres Põ-

der. Ta ütles meiega kohtudes, et vot,

Keilast kaks noort meest, temal on

aga praostkonnas vanad mehed, kes

hakkavad pensioneeruma ja vaja oleks
noori. Põder soovitas sõita tagasiteel
läbi Pärnu-Jaagupist, kus teenis vana

õpetaja Ernst Rosenstein. See oli suur

kihelkonnakeskus. Sõitsime sealt möö-

da täiesti juhuslikult. Kui koputasime
uksele, olid tema esimesed sõnad:

„Noo, kaks noort meest Keilast, mina

vana mees üksinda siin raban!”
Astusin sinna kirikusse esimest kor-

da, vaatasin ümberringi ja ütlesin, et

ma olen põhimõtteliselt valmis tulema.

10. oktoobril 1993 pidasin proovijut-
luse ja 1. novembril kolisin Pärnu-Jaa-
gupisse. Töötasin koguduse diakonina,
õpetajaks ordineeriti mind 1997. Jäin
sinna 2004. aastani. Pärast seda kut-
suti mind Konsistooriumisse tegelema
kirikuvaradega. Samal ajal tegutsesin
Harju praostkonnas vikaarina. Mul

polnud oma kogudust, käisin teenimas

erinevates kohtades, kuhu mind kut-

suti. 2010 tegi Toomkoguduse õpetaja
Ivar-Jaak Salumäe mulle ettepaneku
kandideerida nende õpetajaks. Sealt
edasi peapiiskopi amet 2015.

sime ikooni ees jälle seda meie jaoks
ühist palvet. Ja sinna see jäi. Tulime ära

ja teatud mõttes unustasime selle loo.

Paari nädala pärast selgus, et abikaa-
sa ootab last. Raske on salata selliseid

märke ja öelda, et Jumal ei tee imesid.

See on õigeusu tava, et kui su soov

läheb täide, tuleb minna tagasi ja tä-
nada. Loomulikult tähendas see meie

jaoks sama. Kui tütar oli sündinud,
läksime tagasi ja läitsime seal uues-

ti küünla. Tütar sai saare järgi nime,

tema teine nimi on Simi. Ta on 12. Ta

on kingitus.
Mul on põhjust olla Jumalale lõp-

mata tänulik. Minu tee on olnud

sillutatud. Igasse uude ametisse on

mind kutsutud, ma ei ole neisse ise

pürginud. Kui ma saan oma ametikoha

kaudu olla aktiivne ja tõsta kristlaste

häält esile, siis ma teen seda. Ma olen

Jumala tööriist seda tegema. Q

Raske on salata selliseid

märke ja öelda, et Jumal ei

tee imesid.

Pastoraadi seinad on klaasist
Hakkasin Pärnu-Jaagupi koolis andma

usuõpetust. Mul olid toredad klassid,
nemad olid mu tutvusringkond. Ühest

klassist käisid praktiliselt kõik minu

juures leeris. Sellest klassist leidsin

ka oma tulevase abikaasa Egle. Kui ta

sai 18, me kihlusime. 1,5 aastat hil-
jem abiellusime. Sellest hetkest algas
meie ühine elu. Oleme elanud terve

elu teadmisega, et pastoraadi seinad

on klaasist, st paistavad läbi. Ükskõik

mida teeme, meid vaadatakse. Mind

kui kirikuõpetajat või peapiiskoppi,
Eglet kui kirikuõpetaja või peapiiskopi
naist ning nüüd ka jubakristliku Tal-
linna Toomkooli direktorit. Me ei tohi

anda kuulujuttudele alust, pluss oleme

puhtad Jumala silmis.

Oleme kogu aeg ninapidi koos. Ole-
me leidnud,etkirikutöö on meie ühine

teenimistöö. Oleme kogu aeg teinetei-
se kõrval. Julgen öelda, et need abielud

kestavad, need suhted on tervemad,
mõistmiston rohkem jakoguduse tee-

nimine onkuidagi rõõmsam, kui seda

teha koos perega.

Isiklik kriis viis

Jumala imeni

Kõik oli väga hästi,
peale selle, et meil ei

õnnestunud pikki aas-

taid last saada. Olime

olukorraga juba leppi-
nud, kuni saime müs-

tilise kogemuse.
Ühel suvel külasta-

sime väikest kloostrit
väikesel Simi saarel

Kreekas. Olime seal
täiesti juhuslikult, tu-

ristidena. Laevaretk
saarele. Selles kloost-

ris selgus, et ühe ikoo-
ni ees käivad kohalikud

palvetamas. Eriti need

naised, kes ei jää rase-

daks. Meie luterlastena
ei käi ikooni ees palve-
tamas. Aga meile oli

see märk olukorras,kus

sa oled lootuse kaota-
nud. Siis haarad kinni

kõikidest õlekõrtest.
Me olime ju palunud
ja palunud – kogu aeg.
Otsustasime abikaasa-

ga panna selles kloost-
ris küünla ja palveta-

veebruar 2018 teekäija

Viilmade pere 2012. Foto: Erik Peinar.
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Palvushommikusöögi toimkonna liige

„See oli nagu palsam hingele,” ütles riigikogulane Sii-
ri Oviir, kui lõppes Eesti esimene palvushommikusöök.
Tegemist oli kohalike valimiste järgse varahommikuga.
Poliitilise kemplemise ja valimispinge asemel oli tunda

rahu ja õnnistuse puudutust.
Eesti palvushommikusöögi liikumine sai alguse 2002.

aastal, kui Estonia Talveaias kogunes 65 külalist, kelle hul-
gas oli ka president Arnold Rüütel. Nüüdseks on rahvuslik

palvushommikusöök saanud iga-aastaseks oodatud koos-
viibimiseks, mis toimub jõulueelsel ajal ja mille osalejate
arv on pea kahekordistunud. Sinna tuleb kokku valitsuse

liikmeid, riigikogulasi, kohalike omavalitsuste juhte ter-

vest Eestist, riigiametite ja vabakonna esindajaid, kultuu-
ritegelasi ja EKNi liikmeskirikute juhte. Viimased seitse

aastat on koosviibimine toimunud Toompeal, Riigikogu
konverentsisaalis.

17 aasta jooksul on traditsioon levinud üle kogu Eesti.

Tervelt 14 Eesti maakonnas on toimunud kohalik palvus-
hommikusöök, mõnes kohas ka -lõunasöök. Nende kok-
kukutsujateks on tavaliselt kas linnapea või (enne haldus-

reformi) maavanem.

Kolmas tasand algas 2009. aastal, kui mõned riigikogu-
lased hakkasid igakuiselt kokku tulema parlamendi palvus-
hommikusöögile. Seal on igast fraktsioonistkokkutulnute

eesmärk olla kõrgemal päevapoliitika erinevustest ja otsida

ühisosa läbi igavikuliste väärtuste.

Kõige hiljutisem kohtumine toimus Tartus, kui 11.

jaanuaril kogunes 120 inimest Dorpati konverentsikes-

kusesse 8. Lõuna-Eesti palvushommikusöögile. Teemal

„Mille nimel oleksin valmis surema” kõneles Eesti Kaitse-

väe juhataja kindral Riho Terras. Oma elukogemusest ja
valmisolekust ohverdada elu iseseisva Eesti riigi eest rääkis

Tartu linna aukodanik ja endine vabadusvõitleja Enn Tarto.

Hommikut juhatas piiskop Joel Luhamets, tervituskõne

pidas Tartu linnapea Urmas Klaas. Üheskoos tõdeti, et

kristlik mõtteviis on õpetanud Eesti inimesi elama ja ellu

jääma; kui millegi nimel surra, siis elu nimel.

Palvushommikusöögid on kokkusaamine neile, kes vas-

tutavad oma töös paljude inimeste jakuni terve meie riigi
kodanike hea käekäigu eest. Seal kohtuvad väga erinevate

valdkondade ja vastutusalade esindajad, kes muidu omava-
hel ei kohtuks. Paljud, kui mitte enamus osalejatest, ei ole

kiriku ega kogudusega otseselt seotud. Seal lauas istuvad

nad koos inimestega, kes tunnistavad Jeesust Issandana,
kuulutavad Jumala sõna ja teevad eestpalveid.

Meie igatsus on, et Jumal neile, kes teda veel ei tunne,

peagi äratuntavaks saaks ja nad leiaksid oma tee kogudus-
se. Palveta koos meiega, nii nagu Paulus juhatas Timoteost.

„Ma kutsun siis üles anuma, palvetama, tegema eestpalveid
ja tänupalveid kõigi inimeste eest, kuningate ja kõigi üle-

muste eest, et me võiksime elada vaikset ja rahulikku elu

kõiges jumalakartuses ja väärikuses. See on hea ja meeldiv

Jumala, meie Päästja silmis, kes tahab, et kõik inimesed

pääseksid ja tuleksid tõe tundmisele” (1Tm 2:1–4).

Triin Rait

Kui millegi
nimel surra,

siis elu nimel

teekäija veebruar 2018
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Dr Christian Hofreiter Ravi Zachariase Instituudist küsis Tartus

peetud ettekandes: „See piir, mis lahutab kurja heast, ei ole kuskil

eemal, vaid jookseb meie oma südames. Kes sooviks oma südant

lõhestada?” Foto: Karl-Mihkel Truu.

Palvushommikusöögid on kohad kohtumisteks, vestlusteks,
uute kontaktide loomiseks. 2016. aasta Lõuna-Eesti palvushommikusöögi järelvestlevadpeakõneleja kirjanik LeeloTungal
ja

pastor Toivo Pilli. Foto: Karl-Mihkel Truu.

Palvushommikusöökide lahutamatuks osaks on sõnumiga
muusika. 2012. aastal esitas Toompeal eesti- ja venekeelset

vaimulikku koorimuusikat Tallinna Betaania koguduse
noortekoor. Foto: Karl-Mihkel Truu.
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Üheskoos tõdeti, et kristlik

mõtteviis on õpetanud Eesti

inimesi elama ja ellu jääma; kui

millegi nimel surra, siis elu nimel.

Eesti palvushommikusööki korraldavad

EEAja EKN.

Meie missioon on tuua kokku Eesti erinevate kogu-
kondade poliitika-, kiriku-, ühiskonna-ja kultuurite-

gelased, et tekitada dialoog kogu Eestit puudutavate
küsimuste üle, nagu väärtushinnangud, noorsugu ja
perekond.

Meie eesmärk on luua sildu erinevate mõjusfääride
vahele, et tekiksid paremad suhtlusvõimalused ja
vastastikune usaldus. Kirikumaailma jaoks on oluli-

ne vahendada meie uskumusi, väärtushinnanguid ja
arvamusi valdkondades, kus me saame vabalt rääkida

Jeesuse Kristuse isikust ja sõnumist.

Meie siht on, et igas Eesti maakonnas ja linnas toi-

muksid taolised üritused ja inimestel oleks võimalus

sellest osa saada.

Mõned lingid palvushommikusöökide kõnedest:

Kiire ei kao kuhugi. Urmas Petti tekst, mis oli

kirjutatud ja ette kantud 5. Lõuna-Eesti palvushom-
mikusöögil Tartus. Eesti Kirik, 20.01.2016.

David R. Young: Võitlus hea ja kurja vahel. Üks-
ki võim ei tohiks ignoreerida valitsemise vaimulikku

mõõdet. Kirjutis põhineb drDavid R. Youngi, üleilm-

se konsultatsioonifirma Oxford Analytica asutaja ja
juhi kõnel Eesti rahvuslikul palvushommikusöögil.
Postimees, 20.07.2016.

Teoloog riigikogus: Teie, meie rahva juhid,
küllap küsite endalt: millist sõnumit tahame ise

kanda, kehastada? Toomas Pauli kõne 15. Eesti pal-
vushommikusöögil. Delfi.ee, 15.12.2016. Q

veebruar 2018 teekäija
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Parlamendi palvushommikusöögi grupi asutaja Tõnis Kõiv, siis

riigikogu liige, koos palvushommikusöögi tiimiga. Foto: Mallory
Taulbee.

See piir, mis lahutab kurja heast, ei ole kuskil

eemal, vaid jookseb meie oma südames. Kes

sooviks oma südant lõhestada?

Igal palvushommikusöögil kogume kokku täidetud

eestpalvekaarte, kuhu osalejad on jätnud oma palvesoovi. Foto:

Mallory Taulbee.

Eesti palvushommikusöök 2016 osalejad
kogunemas Riigikogu konverentsisaali.

Foto: Karl-Mihkel Truu.
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Kaitseväe Ühendatud Õppeasutuste peatoimetaja ja Elva baptistikoguduse liige

nad asTusid välJa nende risTimise

EEST, KES TAHAVAD KRISTUST

JÄRGIDA USKUJATE SÕLTUMATUS

KOGUDUSES.

Algus jaanuari 2017 Teekäijas

Kuid tuleme veel tagasi „valede ven-

dade” küsimuse juurde Schleitheimi
artiklites. Sattler tahtis Šveitsi ristijate
seas lõpetada Dencki ja selliste inimes-

te mõju, kes „olid tõest mööda läinud

ja andusid (omaenese kohtuks) liha
iharusele ja vabadusele ning mõtlesid,

et uskjaarmastus saaksid kõike teha ja
sallida ja miski eisaaks neid kahjusta-
da või eksitada, sest nad olevatju ome-

ti usklikud”. Selgepiiriline eraldumine

spiritualistidest ja entusiastidest on

sisult enesepuhastamise akt. See kinni-

tab kavatsust kindlustada oma varase-

maid kõikumisi kindla ja ühemõttelise

reformikursiga. Nüüdsest polnud see

enam olemasoleva kristluse puhasta-
mine, vaid eraldumine maailmast.

Idealiseerivalt on väidetud, et nad

leidsid oma eraldumisprogrammi Pü-

hakirjast. See võib ju nii olla, kuid nad

lugesid Piiblit jõuetu inimese silmade-

ga – ja ükskriisisasuv jõuetu inimene

loeb seda teisiti kui enesekindel ja tu-

gev inimene. Seda tunnistavad nad ise:

„Pärast seda aga, kui me Kirja kätte
oleme võtnud ja kõikvõimalikkepunkte
uurinud, oleme õpetust saanud ühelt

Paremalt, ja oleme avastanud karjaste
ja ka iseenda suure kahjuliku vea, ni-

melt et me ei palu Jumalattõsiselt igal
päevalpideva ohkamisega, et me kogu
jumaliku elu purustamisest ja inimli-

kust jäledusestsaaksime välja viidud

ja õige usu ja tõelise jumalateenistuse
juurde tuleksime.seni, et Jeesuse Kristuse kogudus on

Nõnda jõuti järk-järgult tunnetu-

seni, et Jeesuse Kristuse kogudus on

väike, küll otsustusvalmis, aga ka kan-

natav, eraldunud ja kaitsetu osadus.

Tagasi vaadates võib näha, et 1524.

aasta antiklerikaalselt meelestatud

reformiplaanide juurest oli praktili-

se vabakiriku teostumiseni veel pikk
tee 1525. aastal Zollikonis toimunud

ristimisest kuni Schleitheimi artiklite

sõnastamiseni.

Varsti pärast Schleitheimi kokkutu-

lekut arreteeriti Sattler Württembergi
lähistel ja tema üle peeti kohut 17.–18.

mail Neckari äärses katoliiklikus Rot-

tenburgis. Sattleri vastu esitati üheksa

süüdistust:

1. Ta olla süüdi sõnakuulmatuses

keiserlike mandaatide suhtes, mis

lubavad praktiseerida vaid rooma-
katoliku usku. Sattler vaidles vastu,

väites, et mandaadid nõudvat kuu-
lekust üksnes Jumala sõna suhtes.

Seda olla ta pidanud.

2. Ta salgavat maha Kristuse reaalse
kohalviibimise sakramentides. Sel-

lega Sattler nõustus.

3. Ta õpetavat, et lasteristimine ei vii

õndsusele. Sellega Sattler nõustus.

4. Ta lükkavat tagasi viimse võidmise

sakramendi. Sattler väitis, et ta ei

lükkakõrvale mitte seda õli, millest

on juttu Jk 5, vaid sõdib selle vastu,

et nimetatud õli olevat „paavsti õli”.

5. Ta põlastavat ja häbistavat Juma-
laema ja pühakuid. Sattler vaidles

sellele vastu, aga avaldas arvamust,

et Maarja pole vahendaja; pühakud
olla aga Pühakirja kohaselt kõik

usklikud ja õndsad, kes on usus

surnud.

6. Ta õpetavat, et ülikkonna ees ei

tohi vannet anda. Sellega Sattler

nõustus ja põhjendas oma hoiakut
Kristuse sõnadega.

7. Ta olla sisse seadnud uue õhtusöö-
maaja vormi, mille juures võetakse

veini ja leiba ühelt taldrikult. Vas-
tust pole kirjeldatud, kuid Sattler

järgis siin ilmselt Zwingli eeskuju,
kes oli sellise õhtusöömaaja vormi

Zürichis sisse viinud 1525. aasta

kannatusnädalal.

8. Ta olla katoliikliku ordu hüljanud
ja abiellunud. Sattler väitis, et see

olla tema õigus, sest Uus Testa-
ment mõistvat hukka pealesunni-
tud abielutuse.

9. Ta õpetavat, et kristlased ei peaks
türklaste vastu võitlema; ta olla

ka öelnud, et kui tal oleks valiku-
võimalus ja kui sõda üleüldse õige
oleks, võitleks ta pigem türklaste

poolel. Sattler vastas, et kristla-

sed ei pea kelleltki elu võtma, vaid

peaksid kutsuma omakaitsjaks Ju-
mala. Põhjus, miks ta tunneb poo-
lehoidu türklaste vastu, olla see, et

need lihtsalt ei tea seda, et tappa ei

tohi, sellal kui need, kes end „krist-
lasteks” nimetavad ja türklasi tapa-
vad, olla ise „türklasedvaimu järgi”.

Kohus mõistis Sattleri loomulikult
süüdi. Kohtusekretär ütles, etkui üht-

Andres Saumets

AJALUGU

Radikaalse reformatsiooni

kännumurdjate pärand /XII

Schleitheimi artiklite tiitelleht

aastast 1527. Allikas: http://www.
wikiwand.com/de/Michael_sattler.
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RISTIJATELIIKUMISE

MITMESUGUSED

IMPULSID,

TAOTLUSED,

VAIMSUS JA

ARUSAAMAD LÕID

ALUSE PALJUDE

ALTERNATIIVSETE

GRUPPIDE TEKKELE.

sõna pärast kannatama seda, mis meile

kannatamiseks on määratud.”

Schleitheimi artiklitega institutsio-
naliseeritud vabakirik oli sündinud

niisiis seoses antiklerikaalse agressiiv-
susega, kirikupoliitilise jõuetuse ja in-

nuka piiblilugemisega ning moodustas

alternatiivi nii katoliiklikule Roomale

kui ka Wittenbergi ja Zürichi reforma-
toorsetele kirikutele. Zwingli reageeris
nendele artiklitele juba eelmainitud

traktaadiga „Taasristijate sepitsuste
ümberlükkamine” (1527). Genfi refor-
maator Johannes Calvin on oma ristija-
tevastase poleemilisekirjutise „Lühike
õpetus, etkõiki häid usklikketaasristi-

jate kommunistliku sekti eksituste vas-
tu valmistada” (1544) samuti osaliselt

üles ehitanud nimetatud artiklitele.

Schleitheimi artikleid on kasutatud ja
kommenteeritud ka hiljem reformee-
ritud kiriku ja Šveitsi vendade vahel

peetud religioonikõnelustel Zofingenis
(1532) ja Bernis (1538). Schleitheimi

artiklite vastuvõtuga tõmmati ühtla-
si selge eraldusliin Šveitsi vendade ja
enamike teiste ristijate vahele, keda

nimetati „valedeks vendadeks”, sest

nad võtsid oma tegevuse aluseks „vai-
mu ja Kristuse vabaduse”. Seega olid

nad müstilis-spiritualistliku vagaduse
esindajad ning kogudusliku osadusvor-

mi reformimise vastased nagu müsti-
lis-spiritualistlik ristija Hans Denck ja

revolutsioonilis-kiliastlik ristija Hans

Hut ning neist lähtunud grupid.
See põgus ülevaade Šveitsi ristija-

teliikumise tekkest ja arengust näitab,
et ristijateliikumisest rääkides tuleb

jääda selle polügeneetilise tekkeprint-
siibi juurde. Üksnes Šveitsis toimu-

nud algust väärtustades hindaksime

me suuresti üle sealsete ristijate täht-

sust üldises kontekstis. Tegu oli siiski

mitmesuguste impulsside, taotluste,
vaimsuse ja arusaamadega, mis lõid

aluse kiirele ning samal ajal eri paika-
deskujunenud alternatiivsete gruppide
tekkele.

Ristijateliikumine ei ole ekspordi-
artikkel Šveitsist. Spiritualistid ja apo-

kalüptikud Hans Denck, Hans Hut ja
Melchior Hoffman, kelle tegevusele
ja teoloogiale rajanes ka äärmuslik

Münsteri ristijaskond, polnud mingil
juhul Šveitsi ristijate saadikud. Kesk-
Saksamaa ristijad on oma mõttevara

pärinud pigem Thomas Müntzerilt ja
Hans Denckilt kui Šveitsist. Tüüringi
ristijad, eesotsas sõjaka kiliasti Hans

Römeriga, olid Šveitsi ristijatest nii

vähe teadlikud, et nad pidasid Zwing-
lit ja Baseli reformaatorit Oekolampa-
diustsealsete ristijate juhtideks. Tirooli

ristijad on oma impulsid saanud põhja
poolt tulevate Hans Huti õpilaste mis-
jonitööst. Suured ristijatejuhid, nagu
näiteks Jacob Hutter, Melchior Hoff-
man, Balthasar Hubmaier, Pilgram
Marbeck ja Menno Simons, on Šveitsi

vendade autoriteedis kahelnud või siis

lausa keeldunud vendlusest nendega,
kuigi tõekspidamistes ja usupraktikates
võib täheldada teatud sarnasusi. Q

ki teist timukat ei leita, on ta valmis

Sattleri ise maha lööma ja sealjuures
mõtlema, et on teinud Jumalale sellega
meelepärase teene! Kui Sattler üritas

kohtus oma vaadete üle diskuteerida,
lõpetas kohtuteener ta jutu sõnadega:
„Timukas peaks temaga disputeerima!”
Kohus kuulutas välja järgmise otsuse:

„Keiserliku majesteedi voliniku ja Satt-
leri vahel on seaduslikuks tunnistatud,
et Michael Sattler tuleb timuka kätte

anda. Too peab taplatsile viima ja tal

keele ära lõikama, seejärel vankrikülge
aheldama jakaks korda tema ihu hõõ-

guvate tangidegarebima, ningseejärel,
kui ta on linnavärava ette toodud, peab
samal moel viis haaret tehtama. Seejä-
rel tuleb ketserpõletada. ”

Sattleri märtrisurma 470. aastapäe-
val (1997) avati hukkamispaigas mäles-

tuskivi, millel oli tekst: „Ristija Michael

Sattler hukati 20. mail 1527 pärast ras-

keid piinamisi siin „võllamäel” tulesur-
ma läbi. Ta suri kui sirgeselgne Jeesu-
se Kristuse tunnistaja. Tema abikaasa

Margaretha ja teised koguduse liikmed

uputati ja põletati. Nad astusid välja
nende ristimise eest, kes tahavad Kris-

tust järgida, uskujate sõltumatu kogu-
duse eest ja mäejutluse rahusõnumi

eest. Michael Sattleri viimased sõnad

kohtuotsuse väljakuulutamisel olid:

Mind ei ole läkitatud Jumala sõna üle

vaidlema. Meid on läkitatud seda tun-

nistama. Seepärast ei anna me ennast

ühegi teise õiguse kätte. Kuna me aga
kohtu alt ei pääse, oleme valmis Jumala

veebruar 2018 teekäija

Sattlerite mälestuskivi Rottenburgis: ,,1527. Michael ja Margaretha Sattler surid
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Teekäija palus EKB Liidu vanematekogu liikmetel vastata kahele küsimusele: mis on sinu vastutusalas

viimasest aastast eredaltmeelde jäänud jamillele peaks seal lähitulevikusrohkem tähelepanu omistama?

oli Hiiumaa usurahva ekskursioon

Norra Kuningriiki. Ka selles osales

inimesi erinevatest kogudustest ja
konfessioonidest.

EKB Liidu suvefestival „Meie lugu”
toimub Hiiumaal. 134 aastat möödub

ärkamisajast ja esimeste koguduste
rajamisest Lääne- ja Hiiumaal. Täna

vajame taas uut ärkamisaega. Kogu-
dustel tuleb ka Hiiumaal teha kõik, et

evangeeliumi sõnum võiks jõuda iga
inimeseni.

toetada. Iga kogudus peaks õigeaegselt
maksma soovitusliku 2 eurot liikme

kohta oma Liidu ühistöösse. Palve pa-

neb liikuma suured asjad, suuremad,
kui usume.

Margus Mäe-

mets, Saaremaa

piirkonna vanem:

Positiivsetest

sündmustest

nimetaksin Leisi

kogudusele uue

karjase leidmist

ja tema ametisse

asumist. Saare-

maa põhjaranna koguduste olukord ja
töötegijad on olnud palveaineks juba
pikemat aega. Seetõttu on nüüd hea

meel, et Leisi koguduse töö on saanud

uue hoo. Pidasime ka Kuressaare Siioni

koguduse 120. aasta juubelit, mis annab

põhjust suureks tänuks Jumala headuse

ja helduse eest.

Ma ei oska leida oma tööle suure-

mat mõtet, kui seda on kadunute võit-

mine ja nende jüngriteks tegemine.
Patused vajavad päästmist ja Jumala
riik töötegijaid. Kogu tähelepanu
lähebki sellele.

Allan Helde, Edela-

Eesti piirkonna vanem:

Meil eelmisel aastal

piirkonnaüleseid
sündmusi/ettevõtmisi

ei toimunud. Nime-

tamist väärib, et Joel
Keerniku teenimistöö

sai pärastkokku

lepitud kolme aastat

Kilingi-Nõmmes läbi.

Kuniks kogudus leiab endale ise uue

pastori, on neil abiks Pärnu Immaa-

nueli kogudus. Hetkel veab seal tööd

Immaanueli koguduse juhatuse liige
Arvi Tael ning talle on mentorina

toeks Pärnu Immaanueli koguduse
juhatuse liige ja diakon Ahto Saar.

Tõnu Lehtsaar:

Minu vastutus-

valdkonnaks on

haridus EKB

Liidus. Siin pean

suuremateks saa-

vutusteks õppiva
hoiaku kujunemist
meie kogudustes
viimastel aastatel

jaKõrgema Usuteadusliku Seminari

riiklikkuatesteerimist 2017. aastal.

Enam tähelepanu tuleks pööra-
ta hariduse vastavusele koguduste
vajadustele, sihtrühma laiendamisele

usuhuvilistele inimestele, meie vend-

luse identiteedi toetamisele erinevate

eagruppide kaasamise kaudu ja Piibli

tundmise edendamisele.

Gunnar Kotie-

sen, asepresident:
Möödunud aasta

erilisemad hetked

on minu teenimis-

valdkonnas olnud

inimkohtumised. Jah,
mulle väga meeldivad

suured konverentsid

ja tähendusrikkad

teenistused, aga

kõige meeldejäävamalt on talletunud

kokkusaamised noorte juhtidega. Meie

järgmiste põlvkondade teenijates on

nii palju sihikindlust, tarkust ja Jumala
otsimist, et see teeb rõõmsaks!

Tulevikku vaadates on eelpool
mainitud rõõmuallikas ka minu arva-

tes üks suuremaid väljakutseid – meie

tulev kümnend vajab uut põlvkonda
koguduste teenijaid/karjaseid. See on

valdkond, millesse peame ühe oma

fookuse asetama ja sellesse suunda

oma ressursse jagama.

Gunnar

Mägi,
Harjumaa ja
Kesk-Eesti

piirkonna
vanem: Üks

pastor rääkis,
et sai kogu-
duse vane-

malt vennalt

aastavahetustel kirju: „Kallis pastor!
Aasta sai täis. Tänan sind, et olid sellel

aastal Jeesusele ustav, teenisid kogu-
dust oma jutlustega. Sa ei kirjutanud
neid kiirustades ja ülejala. Tänan, et

sa armastasid oma noore-ea naist ja
pidasid kalliks teie abielu. Aitäh, et sa

olid rahaasjades korrektne ja hoidsid

teod ja sõnad kooskõlas.” See lugu
meenutab mulle mehi ja naisi, kellega
ma piirkonnas kokku puutun. Nende,
mitmelkohal rabavate pastorite ja
juhatuste esimeeste sihikindlus ja vas-

tupidamine on minu jaoks sündmus,
mida tähistan ja imetlen.

Tänapäeval jõuavad inimesed

Tarmo Lige,
vanemateko-

gu aseesimees:

Lähiminevikust on

meeles vanemate-

kogu usus tehtud

otsus anda Tartu

seminari hoonele

uus funktsioon

või see müüa.

Ja seejärel seminari, Liidu kantselei

ja võib-olla mõne kogudusega koos

rajada Tallinna uus kaasaegne hoone.

See vajab meie kõigi eestpalvet, eriti

mõistliku hinna ja hea asukohaga
krundi leidmine.

Meeles on Vancouveri koguduse
teenimise ajast eesti kogukonna ühi-

sed jumalateenistused: Eesti Vabariigi
99. aastapäev, kalmistupüha, vabaõhu-

jumalateenistus.
Me saame kõik isiklikultmidagi

teha, otsides selgust, keda või mida

Tarmo Kähr,
Hiiumaa piirkonna
vanem, alates Kärd-

lasse pastoriks tule-

misest, üle 10 aasta.

Suurim muutus

selle aja jooksul on

koguduste väga tihe

omavaheline suht-

lemine. Viimase

aasta meeldejäävaimaks sündmuseks

LIIT

Vanematekogu liikmete mõtteid
vendluse ühistööst

teekäija veebruar 201818
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väljastpoolt väga harva Jumala sõna

üritustele. Evangeelium vajab aastal

2018 tunduvalt pikemat soojendusae-
ga kui minevikus. Lugesin kogudusest,
kes küsis koolilt luba spordimeeskon-
da enne võistlust toitlustada. Teine

ostis koolile jõusaalimasina. Kolmas

kogudus, nüüd vaatan juba oma piir-
konnas ringi, avab õpilastele kohviku.

Keila noored õpetavad eakaaslastele

pilli ja laulmist. Praktiliselt võib eel-

evangelismi kokku võtta nii, et sel ajal
ehitatakse sildu ja usaldusväärsust.

Jäetakse normaalne mulje. Lükatakse

ümber eelarvamusi. Sellist inimlikku

evangelismi tahaksin koguduste keskel

rohkem näha.

tekogu andis möödunud aastal teoloo-

giakomisjonile ülesande selgitada selle

teemakohaseid piibellikke seisukohti.

Minu võimaluseks oli seda komisjoni
juhtida. Ülesande tegi keeruliseks see, et

samu kirjakohti võisidkomisjoni liikmed

tõlgendada üsna erinevalt. Komisjonitöö
kokkuvõtvaks juhtmotiiviks jäi: „Niisiis,

taotlegem seda, mida on vaja rahuks ja
üksteise ülesehitamiseks!” (Rm 14:19).

Helari Puu:

Mõeldes möö-

dunud aas-

tale, meenub

mulle kohe

meie suvefes-

tival Kohilas.

Eriti muidugi
muusikaüritus

„Laulge kaasa!”,
milles olin ise kaastegev. Eestlased on

laulurahvas. See käibefraas sai taas

kord kinnitust kogemuse kaudu, kui

spordisaalitäis rahvast kogu südamest

tuntud vaimulikke laule kaasa laulis.

See oli meie usu ja igatsuste ühine väl-

jendamine! Kiitus Jumalale! Kinnitav.

Vaimustav. Kosutav.

Muusika on kuulunud läbi aegade ja
erinevate stiilide lahutamatult Jumala
teenimise juurde. Soovin, et me oma

peredes ja kogudustes seda ei unus-

taks! Olgem valmis tooma Jumalale
ohvriks parim! Nii individuaalselt kui

ühiselt – tema rahvana! Jumalväärib

seda! „Jeesus, olen siin, saada mind!

Jeesus, olen siin, saada mind! Tahan

Sul elada, Sind teenida. Jeesus, olen

siin, saada mind!”

Tõnis Roosimaa:

Tallinna piirkonna
töös on sügava
mälestuse jätnud
iga kogunemine,
kus oleme kümne

koguduse pastori-
tega jaganud oma

südant, välja-
kutseid ja tänu.

Iga kord oleme

õnnistanud üksteist ja kogenud, et me

pole üksi, vendlus kannab.

Meie ees seisev väljakutse on vastas-

tikku võimestada Tallinnas koguduslikke
teenimisvaldkondi, sh noorte- ja evan-

geelset tööd ning jüngerdamist.

Eenok Palm,
Läänemaa piir-
konna vanem:

Möödunud aasta

kolmekuningapäe-
val saabusime koos

abikaasaga tagasi
pool aastat kestnud

Vancouveri eesti

koguduse teenimi-

selt. Selle taustal soovitan koguduste
töötegijatele: kaaluge poole või terve

aasta pikkuse hingamisaja võtmist.

See võimaldab vaadata tööle värske

pilguga.
Vaadates meie liidu tänasesse ja

homsesse, teeb mind murelikuks üksi-

kute koguduste rolli ületähtsustamine.

Meil on lähitulevikus tarvis aktiivselt

tegeleda vendluse koguduste ühtsuse

suurendamisega.

Erki Tamm, EKB

Liidu president:
Ma olen põnevil,
sest tajun kogudusi
külastades meeletut

janu Püha Vaimu

värske väljavala-
mise järele. See on

ärkamise eelmaitse.

Vanematekogu on

uut arengukava äsja vastu võttes jakonve-

rentsile saates väljendanud sama igatsust.
Usun, et värskes võidmises ja uue pühen-
dumiga jõuame Hea Sõnumiga Jumala
kadunud lasteni Eestimaal.

Meego Rem-

mel: Mulle

on usaldatud

meie kogu-
duste liidus

mentorluse

koordineerimi-

ne. Koostöös

seminariga
püüan hoolit-

seda, et nagu

igal seminaristil, nii oleks ka igal noo-

rel juhil, kogudusetöö juhil ja kogu-
dusel, kes seda soovib, võimalus leida

pädev vaimulik tugiisik – mentor, kes

võib aidata edasisele arengule kaasa

omapoolseid küsimusi ja tähelepane-
kuid esitades. Selleks korraldame men-

torite väljaõpet ja täienduskoolitust.

Töötame selle nimel, et juba lähiaastail

võiks iga juht ja ka kogudus, kes selleks

vajadust tunneb, leida endale sobiva

vaimuliku nõustaja.
Minu igatsus on näha mentoreid

töötamas Püha Vaimu eeskuju ja
juhtimise järgi jätkusuutlike koguduste
ülesehituseks.

Eerek Preisfre-

und: Virumaa

piirkonnas on

eredalt meelde

jäänud ööpalve
Mustvee Betaa-

nia koguduses.
Alustasime õhtul

kell seitse ja lõpe-
tasime hommikul

kell kümme. Erinevad inimesed ja
laulukollektiivid olid eestvedajateks.
Jumal oli kohal. Nii mõnigi asi ja
olukord sai seal läbi murtud. Aasta vii-

masel päeval võisin Rakvere Karmeli

koguduses koos Gunnar Kotieseniga
ristida oma poja Mattiase.

Iga piirkonnakohtumine on eri-

line sündmus. Oleme alati söögi- ja
palveosaduses. Palveosadus on minu

jaoks parim. Tähelepanu vajavad
kogudused, kellel puudub pastor või

töötegijad. Ilma juhita kogudused on

vaenlasele kerge saak. Virumaal otsi-

me pastoreid Mustvee ja Kohtla-Järve

kogudustele.

Joosep Tammo,

vanematekogu esi-

mees: Möödunud

aastale vaadates

olen tänulik rahu,
vabaduse ja iga
päästetu eest!

Jumala õnnistused

on olnud nagu
kevadine vihm, mis

paneb looduse õitsema jakasvama.

Uude aastasse astudes näen, et lõikust

on rohkelt, kuid töötegijaid vähe. Mõtlen

just selliseid töötegijaid, kes Issanda põl-
lumaal käed mulda panevad ja lõikuse ka

ustavalt igaviku aitadesse kannavad. Eesti

Vabariigi 100. aastapäeval võime kogudu-
sega öelda: „Tänu olgu Issandale! Päevast

päeva kannab meie koormat Jumal, kes on

meie pääste” (Ps 68:20). Q

Peeter Roosi-

maa: Viimastel

aastatel on

taas aktiivseid

vaidlusi põhjus-
tanud küsimus

naiste vaimuli-

kust teenimisest.

Liidu vanema-
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Sõbralt Sõbrale turundus- jakommunikatsioonijuht

Viimase paari aasta jooksul on kauplustekett Sõbralt

Sõbrale projekti „365 sünnipäeva” raames korraldanud

meeldejääva peo just neile lastele, kelle sünnipäev oleks

peamiselt majanduslikel põhjustel tähistamata jäänud.
Veebruari alguses toimunud laagris „Hoolime koos” sai

365 sünnipäeva piirjoon ületatud. Eesti Vabariigi 100.

aastapäeva puhul algas aga jätkuprojekt, kus sada endist

sünnipäevalast saavad nüüd ise kellelegi head teha ja peo
korraldamises kätt proovida.

11. veebruaril toimus esimene uutmoodi „365 sünnipäev”.

Lõuna-Eestist pärit kaheksaliikmelise pere vanuselt teine

laps Merle aitas organiseerida peo oma kahele nooremale

vennale – Markusele (9) ja Marekile (11). Seitse aastat

tagasi elas pere üle ema kaotuse, mistõttu on Merle juba
aastaid olnud isale nooremate õdede-vendade eest hoo-
litsemisel toeks. Sellist suurt ja uhket sünnipäeva pole ta

aga varem korraldada saanud.

Inspiratsiooni ammutas ta oma aastatagusest sünni-

päevast, mis samuti Sõbralt Sõbrale abiga teoks sai. Ette-
valmistused vendade peoks algasid juba varahommikul.

„Koos pereliikmete abiga meisterdasime ja kaunistasime

suure tordi,” jutustas Merle. „Veel oli minu ülesanne leida

poistele rõõmu pakkuv peokoht,” lisas ta. Nii sai välja vali-
tud Batuudikeskus UP, mis pakkus võimalust trampliinide
peal hüpata, poroloonibasseinis „ujuda” ja spordisaalis üht
või teist pallimängu harjutada.

Sünnipäeval osalesid ka kaks Tartu Salemi koguduse
liiget, Einike Pilli ja Ines Kerikmäe, kes on perele juba
aastaid toeks olnud. „Kokkupuude meie perede ja kogu-
dusega loob lastele uue nägemuse sellest, milline võiks

üks terviklik pere olla,” rääkis Ines. Einike kinnitas, et

„365 sünnipäeva“ projekt on neile kui tugiisikutele laste

eest hoolitsemisel suureks abiks. „See, et me ei pea kogu
korraldusliku ja finantsilise poole eest muretsema, annab

meile võimaluse keskenduda kõige olulisemale – suhtle-
misele,” ütles ta.

„Aasta-aastalt näeme pere juures positiivseid muu-
tusi,” ütles Ines. Ta lisas, et nii tema kui Einike saa-

vad erinevatel hetkedel lastele vähemal või rohkemal

määral ema-eeskujuks olla. Selles rollis on ta tähele

pannud laste tänulikku südant. „Ka sünnipäevi ei võta

lapsed iseenesestmõistetavalt, vaid oskavad neid eri-

liselt hinnata,” rääkis Ines.

Lapsi, kelle sünnipäevi ei tähistata, on Eestis palju.
„Tunneme, et Sõbralt Sõbrale nimi saab oma parima

väljundi, kui aitame lapsel koos oma sõpradega tä-

histada aasta kõige tähtsamat päeva,” ütles Sõbralt

Sõbrale juht Meelis Kibuspuu. „Sellel põhjusel ei

tahtnud me sünnipäevade pidamist veel lõpetada ja
otsustasime EV100 puhul lastele veel 100 sünnipäeva
kinkida,” lisas ta. Seekordsete sünnipäevalaste suure

sõbrad ja Sõbralt Sõbrale pikaaegsed vabatahtlikud

Susanna ja Kalle Limit lisasid, et lõpuks annab laste

eludesse panustamiseks jõudu suurem eesmärk –

tuua au Issandale. Q

Inspiratsiooni ammutas ta

oma aastatagusest sünnipäe-
vast, mis samuti Sõbralt Sõbrale

abiga teoks sai.

Laura Maide

SOTSIAALTÖÖ

Aitame sajal lapsel head teha!

veebruar 2018 teekäija

Batuudikeskuses ei tulnud lastel tühi kõht meeldegi,
kuid tordisöömise ajaks kogunesid kõik ühise laua

ümber. Foto: Laura Maide.

Sünnipäevalised nautisid batuutidel

hüppamist ja saltode harjutamist. Foto: Laura

Maide.
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Eesti Vabariik 100 puhul koondas Teekäija ühe pildi meie koguduste
hetkeolukorrast. Neli inimest, kes on sündinud vastavalt 25, 50, 75 ja 100

(loe lk 27) aastat tagasi, kirjeldasid möödunud aastate sündmusi ja sõnastasid

oma tuleviku rõhuasetusi.

Eesti 100 äratab aukartust – nimelus

täitub selline number vaid üksikutel.
Vabaduse saabudes avas Jumal palju
uksi. Tundsin toona enda vähest ette-

valmistust, aga toimida tuli oma oskus-

te piires. Palusin et Jumal viiks mind
kokku piirkonna võtmeinimestega. Aga
kuidas?

Ühel sügisõhtul hääletas teel keegi
inimene. Jumal andis märku peatuda.
Mu kaassõitjaks osutus Risti kultuu-

rimaja direktor. Küsisin, kas võiks ka-
sutada nende ruume? Korraldasime

seal suure ürituse. Edasi saime pidada
usuõpetuse tunde koolis, lasteaias pü-

hapäevakooli, kõnelda vanadekodus.

Jumalal on oma ajad. Olen tänulik

59 usueluaasta eest ja oma isa eest, kes

palus mind Jumala hoolde juba siis, kui

oli kolmeaastane.
Olenemata sellest, mis toimub meie

ümber, on vaid Jeesus iga inimese jaoks
„tee, tõde ja elu”.

Pühakiri käsib palvetada ülemate

eest, aga Jumal annab õpetussõnu ka

lapsesuu kaudu. Hiljuti viisin kolme-

aastase lapselapse lasteaeda. Lahku-

des ütles ta: „Kuule, vanaisa, sõida

ettevaatlikult, libe on, võid libiseda ja
kukkuda!” Aitäh meeldetuletuse eest!

Kogudusena palvetame Saue linna

pärast ja otsime viise, kuidas siin evan-

geeliumi edasi anda.

Mul on päris raske välja tuua üht

sündmust koguduse elust, mis eris-
tub eredalt teistest. Aasta on olnud

töine, erinevaid üritusi ja kogunemisi
on olnud hulgi. Pigem võiks aasta ere-

daima momendina minu jaoks välja
tuua hoopis protsessi – uue sündimi-

se. Nimelt ühest „juhuslikust” koos-
mängust pillidel on tänaseks tekkinud

väike instrumentaalkoosseis noortest

muusikutest, kes teenib kaasa kogudu-
se jumalateenistustel. Tagasi vaadates

on siin näha Jumala juhtimist, kuidas

ühest väikesest seemnest kasvab uus

taim.

Minu suurimaks sooviks on, et ko-
gudusest ei kaoks päriselt ära klassi-

kaline muusika. Saan väga hästi aru,

et igal kogudusel on oma muusikaline

eelistus, kuid sellegipoolest tundub

kogudusliku muusika vallas olevat

veel „põllusse peidetud aardeid”. Sel-
le all pean silmas, et koguduse muu-

sikaelu peaks olema mitmekülgsem.
Igatsuseks on, et klassikaline koori- ja
instrumentaalmuusikavõiks jätkuvalt
rikastada meie koguduste muusikaelu.

Olenkindel, et mitmehäälselt lauldes ja
erinevaid instrumente mängides saame

Jumalat sama hästi kiita kui nn ülistus-
muusikat tehes.

Eelmisel aastal toimus koguduse kes-

kel palju sündmusi, kus kogesime, et

Jumal puudutas nii koguduses kui ka

väljaspool kogudust olevaid inimesi.

Nendest erilisimaks nimetaksin Või-

maluste Festivali, kus sadakond ini-

mest veetsid koos neli sisukat päeva,
mille haripunktiks oli viimasel päeval
ristimine.

Tänu Jumalale! Ristitud sai 14 ini-

mest, mis oli selge Jumala õnnistus nii

meie kogudusele kui kogu Kuningrii-
gile tervikuna.

Olles näinud viimastel aastatel seda,
kuidas Jumal on kasvatanud nii kogu-
duseliikmete kui ka regulaarselt ko-

guduse üritustest osavõtjate arvu, on

kindlasti vaja veelgi enam mõelda uute

juhtide jüngerdamisele. Oleme näinud,

et see on üks olulisematest võtmetegu-
ritest koguduse kasvu juures.

Sellest inspireerituna alustasime
viimasel sügisel koguduses juhtimis-
kooliga „Vedur”, mille lõpetajatest saa-

vad tulevased juhid. Usun, et see on

kindlasti midagi, millele peame kogu
kogudusega ka järgnevatel aastatel tä-

helepanu omistama.

TUNNISTUS

Juubeliaasta mosaiik

teekäijave ebr u ar 2 0 1 8

MIHKEL REHEPAPP,
3D Kogudus

TIINA KIVASTIK,
Tartu Salemi kogudus

RAIVO KAUSTEL,
Saue vabakogudus
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Tartu Risttee kogudus

Samal ajal kui Eesti tähistab oma

sajandat sünnipäeva, naasevad kodu-
maale Kured. Ei, mitte need linnud,
kelle lahkumisegakaasnevat rahvasuu

järgikurjad ilmad, vaid täiesti tavalised

ja omad inimesed – Ingmar ja Rebeka

lastega.

Nii Ingmar kui Rebeka sündisid palju-
lapselises perekonnas. Ingmar oli oma

pere viiest lapsest viimane ja Rebeka

seitsmelapselise pere esmasündinu.

Mõlemad said kristliku kasvatuse osa-

liseks ja võtsid iseenesestmõistetavalt,

et kui nad peaks kunagi oma perekon-
na looma, siis palju lapsi oleks normaa-

lne. Nii juhtuski.
Nad kohtusid teismelistena,viisteist

aastat tagasi, jaabiellusid noorelt. Ing-
mar oli siis Tartu ülikoolis arstiteadus-

konna tudeng ja Rebeka õppis inglise
filoloogiat. Käidi läbi teiste kristlaste-

ga, teeniti kaasakoguduses ja oldi osa

iganädalastest kodukogunemistest.
Neile sündis kaks last – Kristopher ja
Philip.

Aga Ingmar mõtles kaugemale
ja unistas suuremalt. Minna arstiks

kõike maailma, ravida haigeid kõi-

gepealt Soomes, siis äkki Kanadas

või suisa Austraalias, oli noore mehe
mõttekäik. Nii ta läkskaks suve järjest
Soome haiglasse tööle. Kogemus sai

positiivne.
„Jumal tegi uksed lahti ja ei pannud

kätt ette,” ütleb ta nüüd, kui teekonda

meenutab. Perekond tuli nägemuse-
ga kaasa, kolides esimese peatusena

Helsingisse. Ingmarist sai ortopeedia
resident ehk teisisõnukopsis haamri-

ga põlvi ja vajadusel opereeris näiteks

liigeseid.
Jooksvalt õpiti soome keelt. Rebe-

ka lähtus grammatikast ja sellest, et

rääkides jutt korrektne oleks. Ingmar
seevastu korjas üles tänavaargood ja
naases tööpäevadelt 5-6 slängisõnaga.
„Üks huvitav sõna on näiteks juju,” üt-

leb Ingmar. „See tähendab asja mõtet

või iva.”

Kuid küsimusele, mis on olnud Soo-

me-aastate „juju”, ei vasta ta kiirusta-

des. „Eks Jumalat on palju palutud ja
saanud teistelt nõu küsitud. Mul on

alati südamel olnud, et Jumal mind

kasutaks.”

Seal olles sündis Kurgedele veel

kaks last: kolmas poiss Joseph ja siis

tüdruk nimega Sophia. Rebeka läks

inglisekeele õpetajaks japuutus kokku

pagulaslastega. Kaheksa aasta jooksul
koliti ühtekokku seitse korda ja viimaks

jäädi pidama mereäärsesse Porvoosse.

Seal olla palju rootslasi, aga üles on lei-
tud ka eestlased, kellega koos on käima

lükatud eestikeelne perekohvik.
Elanud vennasrahva keskel, leiavad

Kured, et kuigi sarnasusi kahe kogu-
konna vahel on palju, on ka erinevusi.

„Soomlastel tuleb small-talk (viisa-
kusvestlus – toim) lihtsamini ja kätt

surutakse meelsamini,” ütleb Rebeka.

„Aga lõpuks on ikkagi nii nagu Eestis.

Kui sina ei räägi teistega, siis sinuga ka

ei räägita.”
Veel on erinevuseks, et Soome

poodidest ei leia kooki ega šašlõkki.

Ei pelmeene ega hapukoort. Küll aga
meenub esimese asjana grillmais ja
makkara ning sõbralikult mahe sinep.
Suureks erinevuseks on ka, et sealne

asjaajamine käib paberitega ja nii on

Kured jäänud ilma digiallkirja võludest.

Kuigi Kured on loonud suhteid siin

ja seal, käinud erinevates kogudustes,
tunnevad nad, et päris omakristlikku

kogukonda nad pole leidnud. Ikka on

jäänud tunne, et oled külaline ja mitte

oma. Aga küsimusele, kuidas on või-

malik, et aastatega uskkärbunud pole,
vaid ikka värske püsib, vastabIngmaret ilmselt pole see muu kui Jumala arm.

et ilmselt pole see muukui Jumala arm.

„Võiks ju mõelda, etvanast rasvast, aga
kaheksa aastat on selleks liiga pikk aeg.”

Ees seisab kolimine tagasi kodumaa-

le. Vanim poeg Kristopher on 9aastane

ja on hakanud küsima, kas ikka peab?
Neil ju koolid, sõbrad ja hobid seal

maal – ja vanematel lihtsat vastust ei

olegi. Aeg on täis saanud. „Ootame

põnevuse ja väikse hirmuga, millised

uued uksed meile avatakse,” ütleb Re-
beka. Palju asju, mis on lahtised, ja
see on esimene kolimine, mis mõjub
valusalt. Siiski usuvad nad, et kui asju
koos Jumalaga teha, saab hakkama. Ja
kui nüüd perekonda võetaks koer, mõt-

levad poisid, siis on tulek kaalutav. Q

„Aga lõpuks on ikkagi nii nagu
Eestis. Kui sina ei räägi teistega,
siis sinuga ka ei räägita.”

Märt Saar

Kured naasevad kodumaale

veebruar 2018 teekäija

Isa Ingmar ja ema Rebeka ning nende

lapsed Philip Albert (8), Joseph Andrus (5),
Kristopher Johannes (9) ja Sophia Aurelia

(2) on kasvanud üles teadmisega, et Jumala
abiga saab alati hakkama. Foto: erakogu.
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Toronto baptistikoguduse pastor

Sain Teekäija tellimuse lühiartikli-
le teemal „Kuidas paistab Kodueesti

(kogudus) Kanadast”. Sõnastasin artik-
li pealkirjaks „Eesti kuvand Kanadas”.

Kahe tähtpäevaga seoses puudutan
lühidalt Eesti rahvuslikku ja usulist

kuvandit Kanadast vaadatuna.

EESTI RIIGI JA RAHVA KUVAND
Siinses meedias kohtad harva sõna Esto-
nia. Pildi Eestistkujundavad siin elavad

eestlased ja estofiilid. Kõige mõjuka-
malt tutvustas Eestit sõjajärgne põge-
nike põlvkond, kes püüdis suuremates

linnades luua mini-Eestisid. Põgenike
esimene generatsioon tegi parima, et

esindada „eesti asja” sadade teiste rah-

vusgruppide hulgas. Kanada immig-

rantide eluolustikulisis edetabeleis on

eestlased kõrge mainega. Kogesin seda

Toronto koguduse keskel isiklikult

juba oma tööperioodi algul, mil Eesti

kuulus veel Nõukogude Liitu.

Eesti iseseisvumine on loonud aga

täiesti uudse situatsiooni. Sõjapõgeni-
ke üliorganiseeritud põlvkond hakkab

kaduma ja Eesti kuvandit määrab põ-
hiliselt meedia. Sealt võib välja lugeda
Eesti kohta: NATO ja Euroopa Liidu

liige, e-riik, edukas haridussüsteem,
hea maksumaksja NATO eelarves-

se, ustav USA poliitika toetaja, üks

Euroopa sekulaarsemaid riike jne.
Tavainimese teadmised Eestist on

puudulikud. Levinum on teadmine, et

olime NSVLi osa ja nüüdne Venemaa

aktiivne naaber. Toronto paarisajatu-
handeline vene kogukond on kõige
teadlikumEestist ja eestlastest. Nende

enamuse arvamus eestlastest ja Ees-

tist on igati positiivne. Iga eestlane on

vastutav meie kuvandi kujundamisel
väljaspool Eestit.

EESTI USUELU KUVAND

Jeesus pidas ülimalt tähtsaks uskli-
ku ja usklikest koosneva koguduse
kuvandit maailma silmis. „Teie olete

maa sool. Aga kui sool läheb läägeks,
millega saab siis teha teda soolaseks?

Ei see kõlba enam millekski muuks,
kui visata inimeste jalgade tallata.

Teie olete maailma valgus. Ei saa

jääda märkamatuks linn, mis on mäe

otsas” (Mt 5:13–14). Nii peab tunne-

tama ja nägema meie kogudusi „maa

ja maailm”.

Alates 1968. aastast olen olnud

aktiivselt seotud koguduste tööga.
Usklikuks sain 1955. aastal osana nn

Oleviste ärkamisest. Selle ärkamise

60. aastapäeva kokkutulekul Olevis-
tes tõstatasin küsimuse: „Milline on

baptistide imago ja kuidas seda ku-
jundada?“ Eriliselt olen ise selle vald-

konnaga tegelenud alates iseseisva-

le karjasetööle asumisest. Sellest sai

jaanuaris nelikümmend aastat. Olen

olnud karjaseks kahes koguduses: 12

aastat Tallinna Kaljus ja viimased 28

aastat Torontos. Need on olnud väga
erinevad tööperioodid. Olenemata

poliitilisest süsteemist peab kogudus
kujundama oma kuvandi Kristuse plaa-
nide alusel. Kristus ise on koguduse
alus ja pea, kogudus koos oma karja-
sega vastutab oma kuvandi eest maa-

ilma keskel. Teiste sõnadega, kuidas

on meie „valgus ja sool“ mõistetavad

maailmale, mille keskel me tegutseme?
Johannese Ilmutusraamat annab kõ-

neka pildi seitsmest uuest kogudusest
väljaspool Jeruusalemma. Iga kogudus
saab teada Inimese Poja arvamuse ene-

se kohta. Kõik kogudused saavad sama

soovituse: „Kellel kõrv on, see kuulgu,
mida Vaim ütleb kogudustele!”

Me ei tohi eirata ka seda, mida

maailm ütleb kogudustele! Räägime
vaimulikust ja ilmalikust tagasisidest.
Meie esimesed baptistikogudused said

maailma ja riigikiriku tagasisidet tunda

vägagi valusalt. Ametlikult ateistlikul

nõukogude ajal olime raudselt pai-
ka pandud. Kuna olime rahva silmis

ainuke lubatud „opositsioon”, siis oli

meie kuvand üldiselt soositav. Hinnati

usklike ausust, moraalsust, vastutus-

tunnet jne. Algkoguduse kohta öel-

dakse Message Bible tõlkes: „Kogudus
tegutses linnana mäe otsas ja nende

valgus meeldis inimestele” (Ap 2:47).
Oleme saanud igatsetud lääne kultuuri

osaks ja peame nüüd tõsiselt küsima

nii Kanadas kui Eestis: kas meie valgus
meeldib rahvale? Tõmbab see, mis on

ümbrusest erinev. Kultuurikristlusest

ollakse tüdinenud.

Head uue kuvandamist! Q

Jüri Puusaag

VÄLISMAA

Eesti kuvand Kanadas

teekäija veebruar 2018

Minu esimene suvelaager pastorina Toronto Eesti Baptisti Koguduses aastal

1990. Kolmas põlvkond väikseid väliseestlasi laagrilippe heiskamas. Foto: erakogu.
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– selline on Charles Kipperi ühe tuntuma vaimuliku laulu

peakiri (VL 247). Selles laulame kolmest valmisolekust: elusõna külvamisele,
Issanda kutsele ja päeva veeremisele.

Charles Kipperi päev veeres õhtule ootamatult kiiresti. Viimasel haig-
lakohtumisel öeldud sõnad „Vend, näeme veel...” olid armust antud val-

misoleku tunnuseks. Charles sündis Torontos 23. aprillil 1951. Baptisti
kogudusega liitus ta 1971. aastal. Oma muusikatalentidega on ta teeninud

kogudust ja eesti kogukonda pikkade aastate jooksul.
Tema ühiskondlikust teenimisest on avalikkuses palju räägitud ja kirjuta-

tud. Lisan mõnda koguduslikust küljest. Meie koguduse kogu muusikaelu,
alates solistidest, ansamblitest, kooridest ja lõpetades üldlauluga, on toi-

munud tema juhtimisel. Tema vaimulikud laulud ja seaded on rikastanud

kristlikku muusikavaramut. Lisaks muusikule on ta teeninud kogudust
kauaaegse nõukogu liikmena jakantslivennana. Tema aktiivne osalus kogu-
konnas on aidanud positiivselt kujundada baptistide kuvandit rahva hulgas.
Oma kogudusele öeldud viimase uusaasta tervitusena tsiteeris ta Pühakirja:
„Ja Jumala rahu, mis on ülem kui kogu mõistmine, hoiab teie südamed ja
mõtted Kristuses Jeesuses” (Fl 4:7). Olgu Jumala rahu meie kõigiga!

Tartus Salemi kirikus tähistati meie semina-

ri taastaja Peeter Roosimaa 70. sünnipäeva.
Eriti hea meel oli juubilaril kooli vilistlaste

seas tehtud üleskutse peale kokkupandud
kingitusest, mis võimaldab tal jätkata Uue

Testamendi uurimistööga. Jumala arm on

suur – selle tunnistuseks oli KUSi esime-

se lennu kaasateenimine kogu koosseisus

tänujumalateenistusel ja eestpalve oma

õpetaja ning rektori eest.

Ühele oma viljakamale kaasautorile

soovib Jumala rohkeid õnnistusi ka ajakiri
Teekäija.

Teekäija
Toronto Eesti Baptisti Kogudusepastor

Kaplaniteenistus on avalik teenimisvaldkond ühiskonnas.

Väga oluline on siin järelkasvu tagamine. Kuna see töö eeldab

teoloogilistkõrgharidust, leiti, et on oluline kaplaniteenistusest
rääkida seminari täiendkoolitustel. Samuti on vaja jagada teavet

kohtumistel pastoritega, et leida vabatahtlikke kaasa teenima

vanglas ning koguda infot koguduseliikmetest abipolitseinike,
kaitseväelaste ja kaitseliitlaste kohta.

Teekäija

EKB Liidu kantseleis toimus 31. jaanuarilkohtumine meie liidu

kaplanitega. Kuna Urmas Roosimaa teenib Tartu Salemi kogu-
dust ja on tegevteenistusest reservis, soovis ta anda vanemka-

plani kohustused üle. Valimiste tulemusel volitati selleks Paul

Gilli, kes teenib Viru Vanglas. Lisaks temale on tegevteenistuses
veel Ott Aro Kaitseväes ja Ago Rand Politsei- ja Piirivalveametis.

Kohtumiselt puudus Kaitseliidu kaplan Eduard Kakko, möödu-

nud aastast on ka Üllas Linder reservis.

JüriPuusaag

UUDISED

Seminari taastaja Peeter

Roosimaa 70

Kaplanaadi vanemaks valiti Paul Gill

veebruar 2018 teekäija

Foto: Viljar Roosimaa.

25

„Arm meid aita”

Mis muutub siis,

kui näeme Jeesust päriselt?
Ruudustikus on vasakult paremale lugedes üks mõte Piiblist.

Iga täht ruudustiku all on õiges tulbas, ent mitte õiges järjekorras.
Kui paigutad tähed tagasi ruudustikku, saad piiblisalmi, mis vastab pealkirjas
olevale küsimusele. Sõnavahesid tähistavad mustad ruudud.

Kõik salmis olevad kirjavahemärgid on ruudustikus ette antud.

Piiblisalm on võetud 1997. aasta piiblitõlke järgi.

Eelmise Tähesaju „Miks tuleb likvideerida ebajumalapaigad?” lahendus on

kirjas 2Ms 34:14: „Sellepärast et Issanda nimeks on „Püha viha”!”



tekst ja fotod

Viljandi linn asub mäe otsas. Kõrgelt
särav valgus paistab kaugele ja seda ei

saa ära peita. Jumal annab lootust, mis

kestab igavesti, ja seda püüdsime kogu-
dusena oma linna rahvale anda päeva-
ga, mis kandis nime „Lootust andes”.

Terve laupäeva vältel käis kirikust läbi

väga palju erinevaid inimesi. „Lootust
andes” päev oli mõeldud eelkõige meie

hoone ja koguduse tutvustamiseks.

Tegevust jaguskõigile: lasteprogrammis
oli batuut, näomaalingud, mängud ja
meisterdamised. Sai uudistada taasava-
tud Lootuse poodi, kuid sissesaamiseks

tuli seista järjekorras, sestkõikkorraga
ei mahtunud. Oli avatud heategevuslik
kohvik kiriku ehituse toetuseks.

Kell 12.55 lõikas Aamo Remmel läbi

Viljandi baptistikoguduse vastvalmi-
nud suure saali lindi. Seda teenistust

võiks nimetada tänu ja mälestuste ja-
gamise teenistuseks. Väga paljudel on

selle maja ja 25aastase ehituslooga rää-
kida oma lugu. Aga peamiselt on see

siiski Jumala lugu, mis läheb veel edasi.

Tervitama tuli ka Viljandi linnapea,
kes ütles, et ta on õnnelik, et meie lin-
nas elavad inimesed, kes ei otsi või-

malusi asju mitteära teha, vaid teevad

need ära. Ja nii ongi. Oma tervituse

edastasid veel Valga Betaania, Viljandi
Advent-, Tartu Kolgata, Viljandi Luteri

ja Suure-Jaani kogudus, Viiratsi rahva-
maja ning pastor Helari Puu.

Teenistus jätkus pastor Allan Helde

sõnavõtuga, millest jäi eriliselt meelde,
et täna oleme jõudnud olulise tähiseni.

Me ei saa küll öelda, et kirik on valmis,
me ei saa ka öelda, et saal on lõpuni
valmis, aga selle päevaga tahame anda

sõnumi, et meil on lootust, et kiriku-

hoone saab ühel päeval valmis. Väga
palju inimesi on andnud siia oma pa-

nuse nii rahaliselt kui ka praktiliselt.
See kirikuhoone on kui armuhoone,
mille ehitus jätkub, niikaua kui on ini-
mesi, kes tahavad sõlmida rahu Juma-

laga ja oma minevikuga.
Teenistust rikastas imearmas Laik-

rete perebänd, kelle säravad ja siirad

lood siiani kõrvus helisevad. Õhtusel

Viljandi muusikakooli kontserdil oli

soe ja armas õhkkond, kui noored

muusikud katsetasid ühte parima akus-
tikaga saali oma linnas.

Pühapäevasel jumalateenistusel olid

meid tervitamas-julgustamas meie

koostööpartnerid Viljandi Elu Sõna

Kogudus ja EKNK Viljandi Kogudus.
Jutluse pidas EKB Liidu president Erki

Tamm, muusikaga rõõmustas ansam-

bel NB! Seda teenistust iseloomustas

Püha Vaimu ligiolu ja põhisõnumiks
oli, et Jumal saab kõiki kasutada, hoo-
limata meie minevikust.

Ma loodan, et nüüd paistab linna-
rahvale lootuse valgus veel eredamalt

ja nad teavad, et selles 25 aastat ehita-
tud majas on nad alati oodatud kohtu-

ma Jumalaga. Jäägu seda päeva mee-

nutama piiblisalm: „Teie olete maailma

valgus. Ei saa jääda märkamatuks linn,
mis on mäe otsas. Ega süüdata ka lam-

pi ja panda vaka alla, vaid lambijalale,
nii et selle valgus paistab kõigile majas-
olijatele. Nõnda paistku teiegi valgus
inimestele,et nad teie häid tegusid nä-

hes ülistaksid teie Isa, kes on taevas”

(Mt 5:14–16). Q

Riina Ani

KOGUDUS

Viljandi baptistikogudus avas

kirikusaali „Lootust andes” päevaga

teekäija veebruar 2018

Lootuse poe müüja Agnes õpib uut

ametit ja teda juhendab koguduseliige
Alar Ani, kes on leti taga töötanud üle

nelja aasta.

Viljandi avara ja kauni viimistlusega kirikusaali

avamisteenistuseni 3. veebruaril jõuti veerandsaja aastaga.

Lapsed nautisid seiklusrohket päeva koos Minni-Hiirega.
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Olevistekoguduse pastor,
tekst ja fotod

Tugevus ei väljendu üksnes välises vor-

mis. Ma mäletan vägevaid mehemü-

rakaid, kes pidid üsna noorelt sellest
ilmast lahkuma, sest tervis ütles üles.

Samas on mul heameel tunda neid,
kes hoolimata välisest kidurusest on

sisemiselt ikka tugevad. Üks selliseid
mehi on Valter Karp, kes sündis üks

kuu ja üks päev enne seda, kui Eesti

Vabariik ilmavalgust nägi.

Valter sündis Kalamajas 23. jaanuaril
1918. Oma sõnutsi on ta üks viima-

seid liivlasi, kuna ta ema oli seda – Piza

külas sündinud Anna Elise Belte. Ema

sattus Tallinna I ilmasõja ajal, kui üks

tsaari sõjalaev tedakoos teiste ranna-

kaluritega sõjapakku tõi.

Valterile oli suureks eeskujuks isa,
kes töötas kooliõpetajana ja mõisa-

valitsejana ning käis talupoegadelt
Rotermanni tehasele vilja ostmas. Isa

viiulil õppis pilli mängima ka väike
Valter. See õpetus jäi aga üürikeseks,

sest isa suri, kui poiss oli vaid kuue-

aastane. Kahe lapsega üksi jäänud ema

Valteri suurele juubelilekogunedes
olime otsustanud, et ei vaeva auväärset

venda pikkade kõnedega ega ole seal

kauem kui tunnikese. Aga juubilar
ise oli vapper ja pidas pika sõnavõtu,

rääkides Jumala armust ja kandmisest

oma elus. Tema mõtteselgus pani meid

kõiki imestama.

Kuidas on see võimalik? Selle sa-

laduse tagamaad avab Jumala sõna:

„Õnnis on inimene, kelle tugevus on

sinus, kelle mõttes on pühad teekon-
nad!” (Ps 84:6). Mõlemad kehtivad ka

meie armsa venna osas. Pühad teekon-
nad avaldusid nii ta poeetilistes mõt-

teavaldustes kui meile deklameeritud
luuletuses „Ma ihkan Isa kotta”
end rikkaks oma soove

vähendades.”

Keegi on öelnud nõnda: „Ma teen

end rikkaks oma soove vähendades.”

Selleski mõõdustikus võib näha vend
Valter Karbi rikkust. Sest tal on Jumal,
ta kõrval armas ustav abikaasa, ta lap-
sed ja lapselapsed, takogudus ja kodu.

Ning ees ootab taevakodu.
Nii oleme tänulikud Jumalale sinu

eest, Oleviste kauaaegne majandusü-
lem, koorivanem, jutlustaja ja eestpal-
vetaja – meie armas Valter Karp!

Kui keegi soovib kuulda juubilari
elust rohkem, siis tarvitseb vaid minna

www.pereraadio.ee leheküljele ja otsi-

da rubriigist „Saateid järelkuulamiseks”
üles rida nimega „Oleviste tund”. Q

asus Tallinna Nõmmele, kuhu osteti

majake.
Valter sai usklikuks 1934. aastal.

Nimelt elas kilomeetri kaugusel üks

perekond, kelle korteris peeti pühapäe-
vakooli. Ühel päeval, kui ka ema ja õde
kaasas olid, ütles juhataja: „Oleme ka

omavahel palves ja palume Taevaisalt

armu ja õnnistust.” Sellest sai pöör-

depunkt. Nagu Valter meenutab, oli

kojuminek sel korral juba teistmoodi

ja kõik inimesedkorraga imekallid, ta

ise aga nii puhas ja valge.
Valteri usk kandis teda ka suure sõja

aastatel. Ta nägi küll sõjakoledusi, kuid

tundis Jumala päästvat armu nii enese

suhtes kui ka seeläbi, et ei pidanud ise

kedagi tapma.
Valter ristiti Eelimi koguduses Alek-

sander Sildose poolt 7. juunil 1947.

Heldur Kajaste

Valter Karp
on vanem kui
Eesti Vabariik

veebruar 2018 teekäija

Valteri rõõmsaks üllatuseks astus juubelikotta EKB Liidu president Erki

Tamm, kellele sellisel sünnipäeval osalemine oli elus esmakordne. lOOaastane

vend rõõmustas presidendi kõlava häälega selge sõnavõtu, lillede ja kingituse
üle ning president sai rõõmsaks, kui juubilar ulatas talle oma pühendusega
mälestusteraamatu.

Koguduseraamat ütleb, et 18. juunil
1953. aastal laulatas Johannes Laks

kristlikku abiellu Valter Rudolfi poeg

Karpi ja Helje-Elise Estermaa. Koos on

nad üles kasvatanud kaks tublit poega
- Enno (vasakul) ja Taavi.
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EKB Liidu suvefestival „Meie lugu” 7.–10. juunil Hiiumaal

Neljapäeval, 7. juunil algab Hiiumaal Kõrgema
Usuteadusliku Seminari korraldamisel eelfestival.
Koos kirikuloolase Toivo Pilliga külastatakse saare

palvelaid, kohalike hiidlaste juhtimisel tutvutakse

vaatamisväärsustega. Õhtuti peetakse jumalateenistusi
laulude, jutluste ja tavaliste inimeste lugudega. Ööbimine

kämpingus. registreerimine http://kus.tartu.ee/sundmused.

Reedel, 8. juunil kasvab eelfestival üle Eesti EKB Koguduste
Liidu suvefestivaliks. reedeõhtusel avateenistusel rullub

kohaletulnute ette koguduste lugu läbi isiklike lugude ja
muusikavaliku. Laupäeva raamivad teenistused hommikul

ja õhtul. Keskpäeva sisustab kaasamõtlemise festival, kus

arutatakse ühiskonda ja kogukonda kõnetavatel teemadel.

Kaasamõtlemas teiste tuntud inimeste kõrval ka hiidlane

Erkki-Sven Tüür. Jutuvestmised on põimitud muusikaliste

hetkedega vaimulikust ärkamisajast tänapäevani.

Hiiumaa on suurepärane koht koos perega tulemiseks. Terve

laupäev on huvitav lasteprogramm ja jõud ühendatakse

samal ajal linnas toimuva lastefestivaliga. Omavaheliseks

suhtlemiseks on Kärdla baptistikoguduse palvemaja
kohandatud hubaseks kohvikuks. Loomulikult on kavas ka

kontserdid.

Festival lõpeb Kärdla Baptistikoguduse piduliku

aastapäevateenistusega pühapäeva hommikul.

Kuna tegu on Hiiumaaga, ole palun kiire öömaja broneerima!

Ööbimispaiga otsingut võib alustada Hiiumaa infoportaalist: http://www.hiiumaa.ee/turism-majutus/

Eelreserveering on tehtud:

Pühalepa puhkemajas – 5 € öö/inimene. Posti Hostelis, Kärdlas – 20 € öö voodikoht/inimene.

Soovijail palun teada anda: marika.nigulas@kogudused.ee.
Suvefestivali täpseima info leiad

aadressilt http://suvefestival.ee
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